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Mladí obrnáři Robin a Pavel před čtyřiceti lety.



Paralympiáda Soči 2014 
Paralympijské hry (zkráceně také para(o)

lympiáda) jsou vícesportovní událost určená 
pro sportovce s  trvalým tělesným, mentálním 
a  senzorickým zdravotním postižením. Zahr-
nuje to sportovce se zdravotním postižením 
pohybu, amputacemi, oslepnutím a  mentální 
retardací. 

S myšlenkou na uspořádání her tělesně po-
stižených přišel po  druhé světové válce v  Bri-
tánii působící lékař Ludwig Guttmann, jenž 
v takovém zápolení viděl ideální terapii svých 
pacientů. Od  roku 1948 organizoval sportov-
ní klání, které mělo přispět k  jejich začlenění 
do  společnosti. Impulsem paralympijského 
hnutí byla i válka ve Vietnamu a mnoho váleč-
ných invalidů. První oficiální letní paralympiá-
da se uskutečnila v roce 1960 v Římě, zimní hry 
měly premiéru ve  Švédském Örnskjöldsviku 
o šestnáct let později. S nepřízní osudu začali 
paralympici bojovat pravidelně ve  čtyřletém 
cyklu - druhé hry hostilo norské Geilo. V letech 
1984 a  1988 se dvě paralympiády uskutečnily 
v Innsbrucku. V roce 1992 se sjeli špičkoví spor-
tovci do francouzského Tignes a od těchto her 
je zvykem navazovat na  ZOH ve  stejné pořa-
datelské zemi. Paralympiáda ‘94 se pak konala 
přímo v Lillehammeru, poté v Naganu a v Salt 
Lake City. 

Letos to byly XI. Paralympijské hry v  krás-
ném prostředí ruské Soči. Konaly se v termínu 
od 7. do 16. března. Na programu zimních para-
lympijských her byly sporty jako alpské lyžová-
ní, sledge hokej (lední sáně), curling (vozíčkáři), 
severské lyžování – biatlon, běh na lyžích a pre-
miéru měl parasnowboardcross. O  tom, jak si 
vedli naši reprezentanti na těchto hrách, jste se 
dozvěděli z médií. 

Chci vám zde přiblížit jednu naši bývalou 
reprezentantku, zrakově postiženou lyžařku 
Kateřinu Teplou. Mnozí obrnáří ji znají osobně, 
protože je to dcera našich členů Milady a Pav-
la Teplých. Kateřina Teplá zářila na sjezdových 
tratích několik let. Sbírala medaile ze všech 
soutěží domácích i  mezinárodních. Je několi-
kanásobnou mistryní ČR. A co je nejcennější, ze 
tří paralympiád v Naganu a Salt Lake City při-
vezla pět zlatých a pět stříbrných medailí.

V  roce 2002 se stala nejlepší handicapova-
nou sportovkyní, vítězkou ankety Paralympik 
roku 2002, nad níž tradičně převzal záštitu teh-
dejší prezident Václav Havel. Pro Kateřinu Tep-
lou bylo ocenění důkazem toho, že se na han-
dicapované sportovce nedívají zdraví lidé 
s pochybami jako dřív. „Není to ještě ideální, ale 
je znát pokrok,“ řekla vítězka ankety. 

(pokračování na straně 34)

Kateřina – vítězka ankety a její rodiče Míla a Pavel Teplý
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Dostává se vám do  rukou další číslo Zpra-
vodaje AP. Pokud jste nečetli předchozí zápisy 
ze zasedání výboru, jste asi nemile překvapeni, 
že je černobílé. Ale vzhledem k  vysychajícím 
finančním prostředkům jsme museli k tomuto 
kroku přistoupit. Další vydání Zpravodaje do-
kumentující naše akce bude opět barevné.  

Věřte mi, až si přečtete a prohlédnete toto 
nebarevné číslo, zjistíte, že i ono má své kouzlo 
přímo retro kouzlo. Ve stejném duchu se nesou 
i obě fota na obálce. A třeba jen v Obrazu obr-
náře máme hodně staré černobílé fotografie 
od  spřízněného slovenského obrnáře Ferka 
Kána z Bratislavy. Do  tohoto čísla nám napsal 
i  současný ředitel SLL Janské Lázně. Pozdravil 
nás ze zahraničí, z  mezinárodního veletrhu – 
čtěte na straně 6.

Rubrika Píšete nám je dnes taktéž jiná a má 
i nové dopisovatelky, z čeho máme radost. Ně-
které příspěvky se vrací hodně dozadu a  ne-
dokumentují náš současný život nebo dění 
v asociaci. Dost jsme zvažovali, jestli je vůbec 

zařadíme, ale třeba titul Dohazovačkou proti 
své vůli od naší minule představené obrnářky 
Hanky Preinhaelterové ve  mně vzbudil jistý 
úsměv emancipované ženy s respektem k jiné 
kultuře. Posuďte sami. Taktéž příspěvek Evy 
Schmidtové mně osobně moc neříká. Ale uvě-
domuji si, že patřím k  nejmladším obrnářům, 
kteří tuto dobu nemohou pamatovat, vy ostat-
ní však zavzpomínejte.    

Dne 7. prosince se v  Praze na  Skalce usku-
tečnila poslední výborová schůze v roce 2013. 
Byla  spojena se slavnostním vánočním setká-
ním členů Asociace polio, s  kulturním progra-
mem a  „exhibicí“ prací členů AP. Naše dvorní 
fotografka Zdeňka Jandusová mi poslala pár 
fotek s textem, z kterého cituji:

Setkání bylo příjemné, škoda, že počasí nedo-
volilo, abychom se sešli ve  větším počtu. Jindra 
nám vyprávěl o  setkání s  novým ředitelem Jan-
ských Lázní. Fotku s děvčaty a Lojzou Pletkou po-
sílám jen tak, pro radost. 

mm 

O čem jednal výbor Asociace polio 
7. 12. 2013 Centrum AP Na Skalce 

 ▶ V. Novotná: v příštím roce (po schválení no-
vého Občanského zákoníku) budeme nikoliv 
občanské sdružení, nýbrž Spolek.

 ▶ E. Chadima: Uzavírají se žádosti o  sponzor-
ské dary. Firma Cadenza věnovala finanční 
dar, další firmy přislíbily pomoc při tisku slo-
ženek, našim členům bude dána možnost 
bezplatného zapůjčení invalidních vozíků. 
Do  března 2014 lze podat projekt, který 
by mohl přinést další finanční podporu AP. 

Výbor vyslovil E. Chadimovi poděkování 
za jeho aktivitu. 

 ▶ MUDr. Přibylová byla požádána o zpracování 
projektu na plavání v Ostravě.

 ▶ E. Chadima seznámil výbor s  přípravou re-
kondice v Janských Lázních. 

 ▶ L. Bradová: Rekondice Luhačovice je v jedná-
ní – v lázních nastoupil nový ředitel. 

 ▶ Členové AP si stěžují na  postup pojišťov-
ny (hlavně Všeobecné zdravotní pojišťov-
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po uplynutí jednoho roku od ukončení před-
chozí léčby. Výklad vyhlášky je nejednoznač-
ný, proto bude výbor AP psát dopis na VZP 
o upřesnění. 

 ▶ L. Bradová upozornila na možnost pro naše 
členy žádat u  lékaře o  rehabilitační pobyt 
v  lázních. Tyto pobyty jsou delší a v tzv. od-
borných léčebných ústavech (i Janské Lázně) 
je lze absolvovat v případě, že lékař potvrdí, 

že ambulantní rehabilitace je pro pacienta  
nedostačující. Příslušný formulář je uveřej-
něn na  internetu (u  článku Zachraňme Ves-
nu). Seznámila také se stavem vybírání člen-
ských příspěvků.

 ▶ J. Beneš: informoval o setkání s novým ředi-
telem Janských Lázní panem R. Bublou. Pan 
ředitel byl seznámen blíže se specifickými 
problémy naší diagnózy. Jeho plánem je roz-
víjet především léčebnou péči.

22. 2. 2014 Centrum AP Na Skalce
 ▶ V. Novotná: lázeňská léčba bude prodlouže-
na na 4 týdny. V březnu bude provedena no-
vela vyhlášky (připravuje se nový indikační 
seznam). Opakování lázeňské léčby – detaily 
nejsou zcela jasné, zatím nástup až po uply-
nutí roku.

 ▶ J. Beneš uvedl skutečnosti, týkající se zmí-
něného prodloužení (iniciativa soukromých 
lázní i  pacientů). Současně uvedl, že na  zá-
kladě nálezu Ústavního soudu lze důvodně 
předpokládat, že nový indikační seznam ne-
bude aktualizován v nejkratší době, ale bude 
připravena komplexní zákonná úprava.

 ▶ H. Opravilová: je třeba se dohodnout o  de-
tailech vyúčtování rekondicí s  tajemnicí 
a důsledně je dodržovat. Bazén v Obchodní 
akademii nebude k  dispozici, proto bude 
pronajímán bazén v  lázních (ve  stejné fi-
nanční výši jako loni).

 ▶ J. Zimová: V roce 2013 nebyla dotace od Mi-
nisterstva kultury na  kulturní aktivity AP. 
Po jednáních s MK lze předpokládat, že letos 
dotace bude. 

 ▶ E. Přibylová: je zvýšený zájem o plavání v Os-
travě. Od  března do  května nutno vytvořit 
projekt, který umožní získání dotace. Do-
tace bude určena pro Asociaci polio a  jmé-
nem AP bude převedeno na plavání Ostrava. 
K lázeňské léčbě uvedla, že nástup byl obec-
ně sjednocen až po uplynutí jednoho kalen-
dářního roku. 
Rehabilitační pobyt – žádost o něj musí být 
uvedena na  speciálním tiskopise, kterou 
podá praktický lékař.                                                                                                    
K eradikaci dětské obrny - nové případy v Sý-
rii, Indii – u nás zvýšená pozornost pediatrů.

 ▶ M. Langmeierová: v přípravě je zákonná povin-
nost rodičů nechat dítě očkovat. Vznikla Asoci-

ace pacientů s nezařaditelnými diagnózami.
 ▶ J. Beneš: navrhl na účast na Konferenci INSPO 
(informační systémy pro osoby se specific-
kými potřebami) MUDr.  M. Langmeierovou, 
která návrh přijala. Účastnický poplatek pro-
platí Asociace polio.

 ▶ M. Plašil: byla provedena revize hospodaření 
– s kladným výsledkem. Finanční prostředky 
AP se tenčí, je třeba sehnat sponzory. 

 ▶ J. Beneš: na návrh  revizní komise dodají ve-
doucí rekondic konečné vyúčtování tajem-
nici AP s  originálem i  kopií všech dokladů 
(u dotovaných účastníků). 

 ▶ J. Zeminová: požádala o  zproštění z  funk-
ce člena RK. Výbor hledá kandidáta na tuto 
funkci.

 ▶ J. Beneš: opět podal návrh na  výhledové 
opuštění kulturního centra AP Na  Skalce. 
Prozatím se provede revize zařízení a  doku-
mentů zde uložených a bude se hledat even-
tuální jiný prostor.

 ▶ L. Zušťáková: typy na  možné místnosti pro 
schůze AP – nedostatkem jsou parkovací 
místa.

 ▶ E. Chadima: na  rekondice Janské Lázně I  je 
přihlášeno 38 účastníků, cena stejná, vyšší 
cena jen za  masáže. Agentura dodá jiného 
maséra, loni byly na  jednu z  masérek stíž-
nosti.

 ▶ L. Bradová: na  rekondice Luhačovice, hotel 
Harmonie je přihlášeno 25 účastníků, z toho 
21 dotovaných. Cena cca 5 500 Kč. Přesto, že 
je nový majitel, podmínky zůstávají stejné.

 ▶ Z. Tokáriková uvedla dva možné sponzory 
a  požádala o  návod, jak pokračovat. E. Cha-
dima v tomto případě pomůže.

 ▶ L. Bradová a M. Langmeierová budou dělat 
dozor při opravách v Centru AP.
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 ▶ H. Opravilová: na  rekondici Janské Lázně II 
(září) je přihlášeno 20 lidí. Zbývá 5 volných míst. 

 ▶ E. Chadima: na  červnovou rekondici v  JL 
zbývá 7 volných míst. Vzhledem k  technic-
kým problémům budou účastníci rekondice 
chodit v  prvním týdnu do  starého velkého 
a  malého bazénu. Náměstek ředitele lázní 
navrhl i možnost ubytování v  lázních, bude 
to předmětem jednání.

 ▶ J. Beneš přiblížil nové poměry v  Janských 
Lázních. Ředitel lázní slíbil napsat článek 
do Zpravodaje AP. Délka lázeňského pobytu 
pro naši diagnózu zatím nejasná.

 ▶ M. Langmeierová: je nutné, aby iniciativa 
v tomto směru vycházela i od nás.

 ▶ E. Přibylová: lázeňský pobyt pro polio by měl 
být delší.

 ▶ J. Zimová: Asociace polio získala dotaci na   
3 rekondice, Zpravodaj AP a  na  kulturně-

-společenské aktivity zdravotně postižených 
poliomylitidou. Vyúčtování za rok 2013 bylo 
odesláno.

 ▶ M. Mruzková: Zpravodaj AP bude do  25. 5. 
v  tisku. Bude v  něm uveřejněna výzva čle-
nům, aby poskytli fotografie z  minulosti 
na výstavu při našem festivalu. Na této akci 
bude hrát také hudba pana Vosáhla.

 ▶ Jako korespondenční adresa AP bude uvá-
děna adresa tajemnice Asociace, jako sídlo 
adresa Jabloňová.

 ▶ Výbor odsouhlasil V. Hezounovou jako no-
vou členku revizní komise (za J. Zeminovou),  

 ▶ L. Bradová, J. Beneš: bude řešena otázka ná-
jemného v Centru AP.

 ▶ B. Svoboda: navrhuje úspory v topné sezóně 
v Centru AP.

 ▶ Výbor odsouhlasil písemné poděkování 
za sponzorský dar. 

Volné místa na zářijovou rekondici
Má-li někdo zájem o  rekondici v  termínu  

30. 8. až 6. 9. 2014 v Janských Lázních, může se 
ještě dodatečně přihlásit – je volných 5 doto-
vaných míst.

MUDr. Hana Opravilová 
Nerudova 887/10, 500 02 Hradec Králové I.
tel.: 495 511 877, mobil: 723 134 722  
e-mail: h.opravilova@seznam.cz

Upozornění k nové adrese AP + nová adresa tajemnice
V  minulém čísle jsme zveřejnili nově zare-

gistrovanou adresu AP na Jabloňové ulici. Upo-
zorňujeme, že tato adresa slouží pouze pro styk 
s úřady. 

Korespondenční adresou nadále zůstává 
adresa tajemnice, která se ovšem k  1. 7. 2014 
taktéž mění.

Do 30. 6. 2014 pište na adresu: 
Ludvika Bradová, Na dolinách 4, 147 00 Praha 4  
Od 1. 7. 2014 pište na adresu: 
Ludvika Bradová, Kosmonautů 2289, 440 01 Louny  

Vyzýváme všechny naše členy, aby použí-
vali ke korespondenci pouze adresu shodnou 
s adresou tajemnice AP. 

Janské Lázně opět nabírají na síle
Jak slíbil, napsal pro náš Zpravodaj ředitel Státních léčebných lázní Janské Lázně  
Ing. Rudolf Bubla.
Vážení přátelé, 
jsem potěšen, že mohu využít této příležitosti 
a pozdravit Vás u příležitosti startu nové lázeňské 
sezóny. Jsem si vědom, co pro řadu z Vás Janské 
Lázně znamenaly a znamenají, v řadě případů je 
to kus Vašeho života. 

Umím si představit s  jakým znepokojením 
jste nesli všechny ty zprávy a těžkostech, kterými 
Vaše lázně v  loňském roce procházely. Přece jen, 
pro řadu z  Vás se staly Janky na  dlouhou dobu 
druhým domovem a najednou z médií slyšíte, že 

se dostávají do skoro bezvýchodně líčené situace. 
Nový indikační seznam, který bezprostředně způ-
sobil obrovské problémy téměř všem lázním v ČR, 
v  našich lázních skutečně zapůsobil brutální si-
lou. Dopad drastický byl, nemuselo tomu tak ale 
úplně být. Z chování naší společnosti za poslední 
roky je dobře vidět, že k problémům se schylova-
lo již delší dobu a  proti tomuto bohužel nestála 
odpovídající opatření. Jak se ale říká, po bitvě je 
mnoho generálů, nebudu proto hodnotit minu-
lost, mým cílem je soustředit se na budoucnost. 
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Dobrá zpráva je, že se nám podařilo otřesy 
ustát, naše výsledky za první čtvrtletí jsou výrazně 
lepší než před rokem a  společnost jsme ani neza-
tížili žádnými úvěry. Do  léčebného provozu jsme 
letos z  kapacitních důvodů vrátili zpět pavilon 
Réva a Evropa, tyto objekty byly v průběhu loňské-
ho roku až na pár výjimek uzavřeny. Janské Lázně 
musí v blízké budoucnosti projít mnoha změnami, 
aby se staly plně konkurence schopné. Zde se opí-
ráme o tradičně kvalitní léčebnou péči. Ale i úroveň 
dalších služeb, včetně prostředí kde jsou poskyto-
vány, musí jít nekompromisně nahoru. 

Tou horší zprávou je, že nová vláda měla v úmy-
slu přinést úpravu problematické novely Indikační-
ho seznamu, mělo se tak stát v průběhu letošního 
dubna. Tento krok předstihl rozsudek Ústavního 
soudu, kde soud dal za  pravdu žalobě, kterou po-
dalo několik senátorů a zrušil Indikační seznam k 31. 
12. 2014. Důvodem je, že soud shledal a dal za prav-
du senátorům, že nelze Indikační seznam vydat vy-
hláškou Ministerstva zdravotnictví ČR, ale musí tak 
být učiněno pouze zákonem. A to z důvodu, že tato 
péče je placená z  veřejného zdravotního pojištění. 
Průvodní efekt tohoto rozsudku je, že současný stav 
daný starým seznamem je bez možnosti úpravy 

„zakonzervován“ do  konce letošního roku. Legis-
lativní proces přípravy nového zákona je složitější 
a časově náročnější než přijetí vyhlášky a tak se na-
bízí logická otázka, co se asi stane, když se potřebné 
do konce roku nestihne? Pan ministr zdravotnictví 
za  této situace veřejně přislíbil, že bude apelovat 
na zdravotní pojišťovny, aby byly vůči schvalování 

návrhů na  lázeňskou péči vstřícné důvodným po-
třebám pacientů. Jak to mají ale pojišťovny udělat, 
když k  tomu nemají patřičný nástroj, když dále 
platí původní norma? Přitom navrhovaná úprava 
seznamu, která nyní leží v  „šuplíku“, obsahuje i  ví-
tanou změnu ve Vaší indikaci a to navrácení délky 
pobytu na  28 dnů a  opakovatelnost ne 1× za  12 
měsíců, ale jedenkrát v každém kalendářním roce. 
Tím se rovnají možné časové nesrovnalosti, aby to 
skutečně bylo 1× za 12 měsíců. 

Vraťme se ale zpět k Janským Lázním a k dneš-
ním dnům. Po složitém loňském roce považujeme 
za důležité veřejně a jasně sdělit nejširšímu okolí, 
že naše lázně otřesy ustály, jsou zde nadále a po-
stupně nabírají na  síle. Proto důstojně zahájíme 
letošní lázeňskou sezónu ve  spolupráci s  měs-
tem Janské Lázně a  s  pomocí celé řady dalších 
partnerů s jejichž pomocí je možné takto velkou 
akci uskutečnit. Za  termín jsme vybrali sobotu  
7. června a mě je potěšením, že Vás na tyto osla-
vy s bohatým programem mohu touto cestou co 
nejsrdečněji pozvat. Podrobnosti o programu na-
leznete postupně na našich webových stránkách, 
Facebooku, ve vybraných médiích a na plakátech. 
Těším se na viděnou v Janských Lázních! 
 S úctou 
Rudolf Bubla 

Poznámka redakce: Je nám líto, že pozvání 
na zahájení letošní lázeňské sezóny je pro nás 
už neaktuální. Zpravodaj obdrží naši členové 
těsně po termínu konání

Hospodaření za rok 2013
Dne 12. února 2014 proběhla revize hospo-

daření Asociace polio revizní komisí ve složení: 
Milan Plašil, Jaroslava Šebestová a  tajemnice 
AP Ludvika Bradová. Členové revizní komise 
navázali na předcházející kontrolu provedenou 
za  rok 2012. Provedli kontrolu všech účetních 

dokladů za  rok 2013 a  dále provedli kontrolu 
bankovních účtů a  pokladny. Členové revizní 
komise nezjistili žádné závady. Vedení veškeré 
dokumentace odpovídá zákonům o účetnictví. 
Předmětem revize byl stav finanční hotovosti 
na jednotlivých účtech a v pokladně. 

Příjmy

Členské příspěvky 113 116,00 Kč

Úroky 262,95 Kč

Platby od účastníků plavání 7 930,00 Kč

Dotace MZ ČR 200 000,00 Kč

Platby od účastníků léčebných rekondičních pobytů 380 270,00 Kč

Sponzorský dar 5 000,00 Kč

Příjmy celkem 706 578,95 Kč
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Poštovné, kopírování 1 479,00 Kč

Poplatky za vedení účtu 6 867,00 Kč

Náklady kulturně společenského centra AP 88 880,00Kč

Cestovné výboru AP 10 318,00 Kč

Kulturní výdaje 15 596,00 Kč

Zpravodaj AP 60 869,00 Kč

Plavání Praha 34 650,00 Kč

Plavání Ostrava 22 008,00 Kč

Léčebně rekondiční pobyty 527 789,00 Kč

Vratky za rekondice 5 420,00 Kč

Členský příspěvek EPU 1 730,15 Kč

Výdaje celkem 775 606,15 Kč

Ztráta 69 027,20 Kč byla způsobená nepřiznáním dotace z MK ČR a dotace z MZ ČR na časopis 
Zpravodaj AP. Stav finančních prostředků k 31. 12. 2013 je 464 265,87 Kč.

Poděkování
Asociace polio v  ČR děkuje manželům Ka-

rolíně a  Martinovi Jahnovým za  finanční dar 
ve výši dvacet tisíc korun, kterým přispěli na čin-
nost Asociace polio v  roce 2014. Paní Karolína 

je dlouholetá spřízněná duše a dcera našeho 
člena. Jejich osobní dar nás mile překvapil. 
Děkujeme jim nejenom za  dar, ale i  za  proje-
vené přátelství.

Informace z EPU 
Tyto jsme převzali ze slovenského Informátora 

se svolením jeho pana předsedy Štefana Grajcára. 
O  Európskej únii polio (EPU; http://www.

europeanpolio.eu/), ktorej členom je od roku 
2012 aj naša AP (od  tohoto roku i  česká Aso-
ciace polio – pozn. redakce), vďaka svojmu 
akčnému predsedovi Johnovi McFarlaneovi 
počúvam dosť často, zásobuje ma novinkami 
nielen pokiaľ ide o dianie v samotnej EPU, ale 
aj inde, najmä v Európskom fóre zdravotného 
postihnutia (EDF, European Disability Forum  

– jeho členom za  Slovenskú republiku je Ná-
rodná rada občanov so zdravotným postihnu-
tím, aktívne tam pracuje p. Branislav Mamojka, 
predseda NROZP).

Zo správ z tohto súdka vyberám 
niekoľko zaujímavejších:

 ▶ Pred niekoľkými týždňami prišla zo Spoje-
ných štátov správa, že v Kalifornii sa nedávno 
v priebehu relatívne krátkeho času objavilo 
takmer dvadsať prípadov ochorení nápadne 
pripomínajúcich detskú obrnu, keď u  detí 
došlo k  ochrnutiu jednej alebo viacerých 

končatín. V  USA, kde výskyt polio nezazna-
menali desiatky rokov (viac ako u  nás, resp. 
v  Československu, kde sa polio naposledy 
vyskytlo v  roku 1960), to spôsobilo nema-
lý rozruch v  medicínskych kruhoch, najmä 
medzi neurológmi. Zatiaľ nie je potvrdené, 
či ide naozaj o detskú obrnu, stále ešte pre-
biehajú kontrolné vyšetrenia a podrobne sa 
analyzujú jednotlivé prípady.

 ▶ Ešte predtým boli uverejnené štatistické 
údaje Global Polio Eradication Initiative (Ini-
ciatíva za  globálne vyhubenie polio, http://
www.polioeradication.org/) o výskyte polio 
v r. 2013: vo svete bolo v uvedenom období 
zaznamenaných celkom 406 nových ochore-
ní, z toho najviac v Somálsku (194), Pakistane 
(93) a  Nigérii (53), teda v  krajinách tretieho 
sveta, v  ktorých je očkovanie detí proti to-
muto ochoreniu, ale aj mnohým iným, veľmi 
problematické. Varovným je aj nárast ocho-
rení v  Sýrii, kde kvôli vojnovému konfliktu 
a  náboženským predsudkom došlo v  mno-
hých oblastiach krajiny k prerušeniu očkova-
cieho programu a  tým aj k  výskytu nových 
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Európa v  týchto štatistikách nefiguruje, ver-
me, že to ešte dlho tak aj ostane.

 ▶ Medzi jednotlivými členskými krajinami EPU, 
najmä však medzi lekárskymi kapacitami 
z  týchto krajín prebehla nedávno intenzív-
na e-mailová komunikácia, ktorej obsahom 
bola snaha odpovedať na  otázku, či má 
niekto medicínsky overené účinky botoxu 
pri liečbe následkov poliomyelitídy, teda 
postpoliomyelitického syndrómu. Nikto zo 
zúčastněných nepotvrdil jednoznačne, že by 
botox mal alebo mohol mať takéto účinky, 
väčšina, vrátane nášho a nám dobre známe-
ho profesora Lisého, sa však zhodla na tom, 
že botox sa u  PPS pacientov môže použiť 
na  kozmetiké účely, v  dôsledku čoho môžu 
byť potom šťastnejší a sebavedomejší.

 ▶ Koncom júna (25. – 27. 6. 2014) sa v  Am-
sterdame bude konať druhá Európska 
konferencia o polio (European Polio Con-
ference, www.polioconference. com) pod 
názvom „Postpoliomyelitický syndróm 

– podmienky bez bariér“. Konferencia nad-
väzuje na  prvé a  veľmi úspešné podujatie, 
ktoré sa uskutočnilo v Kodani v Dánsku v sep-
tembri 2011. Na programe tejto konferencie 
je najmä analýza aktuálnej situácie v Európe, 
ale aj vo svete, prezentovať by sa tam mali 
najnovšie medicínske prístupy a  farmaceu-
tické novinky, liečebné a  rehabilitačné po-
stupy, postaveni ľudí s PPS v spoločnosti, ich 
sociálna ochrana a  poskytovaná zdravotná 
starostlivosť a  pod. Na  konferenciu do  Am-
sterdamu sa chystám i  ja, a  to najmä vďaka 
tomu, že John McFarlane, prezident EPU, 
mi zo sponzorských príspevkov zabezpečil 
uhradenie časti nákladov spojených s cestou 
a pobytom. Predpokladá sa, že na konferen-
cii vystúpim aj aktivne a budem informovať 
o situácii ľudí s polio, resp. PPS nielen u nás, 
ale aj v ďalších krajinách strednej a východ-

nej Európy. O tom, čo som sa v Amsterdame 
dozvedel, o čom to celé bolo, ako to prebie-
halo a ako by výsledky konferencie mohli po-
môcť nám doma, napíšem v jesennom čísle 
nášho Informátora.
Pred pár dňami sa na našu Asociáciu polio 

SR prostredníctvom NROZP a RC SZTP obrátila 
pani Erzébet Földesi, viceprezidentka Národ-
nej federácie asociácií zdravotne postihnutých 
(MEOSZ) z Maďarska s prosbou o poskytnutie 
informácie o tom, ako sme na tom tu na Sloven-
sku pokiaľ ide o zdravotnú starostlivosť o ľudí 
s PPS, resp. tými, ktorí prekonali detskú obrnu. 
Ich záujem vyplýva zo záverov nedávneho 
stretnutia so zástupcami rezortu zdravotníctva 
zodpovednými za  rozvoj systému zdravotnej 
starostlivosti v Maďarsku. Jedným z cieľov tejto 
diskusie je zlepšiť zdravotnú starostlivosť o ľudí 
s polio poskytovanú v nemocniciach.

Zástupcovia rezortu zdravotníctva však 
predtým, než by sa tým začali podrobnejšie 
zaoberať, chcú vedieť, aká je situácia v tejto ob-
lasti v ostatných európskych krajinách, preto sa 
MEOZS obrátil na partnerské organizácie v Eu-
rópe, vrátane našej NROZP. Otázky, na ktoré by 
chceli od nás a od ďalších organizácií odpove-
de, sú pomerne odborne medicínsky postave-
né a zameriavajú sa na podrobnosti lekárskych 
prístupov k pacientom s polio v nemocničnej 
starostlivosti, ich zodpovedanie teda bude 
vyžadovať trochu času, ale najmä odborníka 
s medicínskym vzdelaním.

Táto iniciatíva sa mi celkom páči a mohla by 
byť aj pre nás istou inšpiráciou, som si navyše 
vedomý, že som svojho času sľúbil, že v  tejto 
oblasti niečo reálne podnikneme aj my v mene 
všetkých členov našej AP.

Ako sa bude vyvíjať situácia u  našich juž-
ných susedov, prípadne čo nové prinesú naj-
bližšie mesiace v tejto oblasti aj u nás, vás bu-
deme informovať v našom jesennom čísle.

Štefan Grajcár

Setkání slovenských obrnářů s maďarskou účastí 
Druhý májový víkend jsme se jako každoroč-

ně v tomto období vydali s manželem do Pieš-
ťan na  setkání členů Asociace polio Slovenska. 
Čekalo nás příjemné slunečné počasí. Prosluně-
ná byla i srdečná setkání opět po roce. Parta obr-
nářů se vždy ráda vidí. A nebyla to lecjaká parta! 

Kromě nás příchozích z Čech letos přijela počet-
ná delegace z Maďarska. Když mi předseda slo-
venské AP Štefan Grajcár avizoval, že přijedou, 
hned jsem uvažovala, jestli to budou ti sami, co 
byli předloni na  Festivale v  Janských Lázních. 
A byli – manželé Olga a Tomáš Kertészovci, man-
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želé Klára a Jan Schweitzerovi, Eržébet Nagyová 
a náš všem známý tlumočník Karel Felegyi. 

Co bylo důvodem jejich návštěvy? V Maďar-
sku se vyčlenila z  celostátní organizace těles-
ně postižených – MEOSZ nejdříve sekce polio 
a nyní založili nadaci maďarské polio – Magyar 
polio alapítvány. Partnerským organizacím 
rozeslali dotazník, kterým chtěli zjistit, jaké 
podmínky a zkušenosti pro obrnáře jsou v tom 
kterém státě při prosazování a  obhajování 
práv nejenom tělesně postižených a jaké jsou 
podmínky v léčbě postpolio syndromu. Chtěli 
by navázat kontakty s EPU, ale nemají finance 
na  vysoké členské. Navrhují spojení v  rámci 
Vyšehradské čtyřky a v jejím zastoupení účast 
v  EPU. Účastníci tohoto jednání pověřili před-
sedu slovenské AP Štefana Grajcára, aby zjistil 
možnosti takovéhoto členství v EPU na blížící 
se konferenci v Amsterodamu.  

V Maďarsku je odhadem 3500 obrnářů, z toho 
10 % je organizovaných v  sekci polio. Současně 
navazují kontakty s  členy, aktivizují se. Cílem je 
být spolu a bojovat za svoje práva.

V  roce 2000 zahájili léčebnou rehabilitaci 
obrnářů v  Maďarsku v  počtu 6 lůžek, nyní až  
20 lůžek na dobu čtyř týdnů. Pro polio jsou vy-
členěné lázně Hévíz a pobyt je plně hrazený. 

Jak zjišťuji, nadpis avizoval setkání sloven-
ských obrnářů a  já zatím píši o tom, jak je to 
v  Maďarsku. Ale to je pro nás nové. Slováci 
pokračují v  již načaté a  ověřené cestě. Sice 
podmínky v  lázeňství pro ně nejsou přízni-
vé, nejsou zařazení do  komplexní lázeňské 
péče. Ale vydávají si svůj časopis a už teď se 
těší na  rekondici, která se bude letos realizo-
vat v hotelu Máj na Sĺňavě v Piešťanech. Letní 
termín zaručuje příjemně prožitý víkend slo-
venské party obrnářů, která se nikdy nenudí. 
Tradice vlastní zábavy je neodmyslitelnou 
součástí všech těchto akcí. Z  Piešťan jsme si 
odnesli nejenom dobrou náladu ale i  různé 
ceny vyhrané v  tombole. A  maďarští přáte-
lé odcházeli s  návrhem, že příští jednání by 
mohlo být u nich v Budapešti. Tak viszontlátá-
sra – na shledanou!   

Mária Mruzková

Já za českou AP, uprostřed Štefan za slovenskou AP a maďarští hosté
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26. až 28. září 2014, Janské Lázně
Zveme vás na tradiční festival do Janských Lázní. Festival připravujeme s podporou a pod záštitou 
Ministerstva kultury ČR, Státních léčebných lázní s.p. Janské Lázně a Městského úřadu Janské Lázně.

Pátek 26. 9.

9.00 h  kolonáda – Výstava fotografií 

15.00 h  kolonáda – Koncert Polio Melody Band s kapelníkem Vaškem Filipem

19.00 h  kolonáda – Koncert Polio Music Karla Novotného

Sobota 27. 9.

10.00 h  malý sál – Aktiv s členskou schůzí

14.00 h  Relax u kolonády – Kulturně sportovní odpoledne s produkcí Polio Melody Band

19.00 h  kolonáda – Společenský večer s produkcí Vosa Band s Miroslavem Vosáhlo

Neděle 28. 9.

Přátelská setkání – volný program

Vstup na všechny akce v rámci Festivalu jsou pro členy Asociace polio zdarma. 

Výzva k výstavě fotografií
Pokud máte jakékoliv fotografie ke  zve-

řejnění z  pobytů obrnářů v  lázních, případně  
srazů, pošlete je nejpozději do  20. 8.  2014 
na moji adresu: 
Mária Mruzková, Bulharská 17, 708 00 Ostrava 8. 
Po naskenování je všem vrátím. Prohlídka těch-
to dokumentů je na Festivalu velice atraktivní. 
Všichni s napětím prohlížíme fotografie v oče-

kávaní, že se tam najdeme, nebo objevíme zná-
mé obrnáře.  

S politováním musíme konstatovat, že avizova-
ný Memoriál Josefa Ziky v hraní mariáše se ne-
uskuteční. Pepovi Malému se na výzvu v minu-
lém Zpravodaji nikdo nepřihlásil. Tak snad příště.

mm

Vzpomínáme
na naše přátele a kamarády, kteří nás opustili:
Josef Bína z Prahy (66 let)
Jiří Dezort z Prahy (80 let)
Miluše Dluhoszová z Ostravy-Radvanic (69 let)
Jan Doubrava z Prahy 3 (82 let)
Ing. Jaroslav Gill z Prahy 10 (74 let)
Eva Kutscherauerová, Brandýs nad Labem (69 let)
Milada Machovcová z Prahy (75 let)
Marie Matoušková z Prahy 6 (84 let)
Jana Moničová z Velké Bystřice (66 let)
Ing. Václav Slavík z Prahy 9 (83 let)
Milada Smékalová ze Zdechovic (73 let)
Ján Timko ze Žacléře (72 let)
Marcela Žáčková z Prahy 6 (81 let)

Zemřela i  naše dlouholetá obětavá „pečo-
vatelka“ z vodoléčby v Janských Lázních – paní 
Jana Novotná. Potkali jsme ji ještě vloni už jako 
důchodkyni, ale plnou elánu. Je nám po  ní 
smutno… 
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na Příručka pro osoby se zdravotním postižením v roce 2014  
Ministerstvo práce a sociálních věcí vydalo 

historicky první příručku, kterou chce usnadnit 
lidem se specifickými potřebami orientaci v so-
ciálním systému. Právě proto připravilo Příruč-
ku pro osoby se zdravotním postižením v roce 
2014. V publikaci čtenáři najdou také informace 
o  trhu práce nebo o  pomoci při hledání pra-
covního uplatnění či další praktické rady a tipy 
v sociální oblasti. 

„Uvědomuji si, že pro běžného občana může 
být obtížné vyznat se v sociálním systému a hledat 
odpověď na  otázky v  paragrafech. Ještě složitější 
může být orientace v zákonech pro člověka s  po-
stižením. Právě proto vychází tato příručka,“ říká 
ministr práce a sociálních věcí František Koníček. 

Publikace přináší odpovědi na otázky  
jako například:
Jak lze získat průkaz osoby se zdravotním posti-
žením, kdo má nárok na příspěvek na péči, kdo 
o příspěvku rozhoduje, kde lze žádat o dávky, 
jaké tiskopisy jsou třeba, jak posouzení nároku 
na konkrétní příspěvek či dávku probíhá v pra-
xi, jaká je výše příspěvku a jak se vyplácí nebo 
kde jsou k dispozici kontakty na poskytovatele 
sociálních služeb. 

V  příručce čtenáři také najdou aktuální in-
formace o sociálním systému ve vztahu k lidem 

se zdravotním postižením. Dozví se v  ní, proč 
a kdy se změnilo posuzování zdravotního sta-
vu, jak ministerstvo podporuje práci pro osoby 
se zdravotním postižením, i v čem spočívá zvý-
šená ochrana handicapovaných na trhu práce. 
Píše se v  ní o  speciálních dávkách, obsahuje 
i informace o invalidních důchodech. 

Dále se v  příručce zájemci dočtou, jak po-
máhá osobám se zdravotním postižením Ev-
ropská unie, jaké evropské projekty se v České 
republice realizují a jak taková pomoc vypadá. 
Evropské peníze pomáhají lidem se zdravotním 
postižením například sehnat práci nebo získat 
lepší bydlení. 

Příručka navazuje na  publikace, jež vydává 
už řadu let Česká správa sociálního zabezpeče-
ní, a které jsou pro širokou veřejnost dostupné 
zdarma. „Přál bych si, aby se publikace stala prak-
tickým rádcem, věřím, že čtenářům pomůže,“ do-
dává Koníček. 

Tištěná publikace je k dispozici ve vestibu-
lech budov MPSV a na kontaktních pracovištích 
ÚP ČR. 

Petr Sulek, tiskový mluvčí MPSV ČR

Poznámka redakce: Celé znění příručky si mů-
žete stáhnout na  webových stránkách MPSV  
http://www.mpsv.cz/search.php

Výměna průkazů OZP bude jednodušší  
Držitelé průkazů mimořádných výhod 

(průkaz MV) a průkazů osoby se zdravotním 
postižením (průkaz OZP) nemusí v  nejbližší 
době absolvovat nové posouzení zdravotní-
ho stavu, které by měl podle platné legislativy 
absolvovat každý žadatel do konce roku 2015.

Lékařské posouzení a správní řízení o vydá-
ní nového dokladu absolvují jen v případě, že 
platnost jejich současného průkazu skončí 
v nejbližších měsících. Tedy do doby, než ve-
jde v  účinnost novela zákona o  poskytování 
dávek OZP, kterou dne 15. 4. 2014 avizovalo Mi-
nisterstvo práce a sociálních věcí. 

Když se v roce 2012 změnila legislativa v ob-
lasti pomoci osobám se zdravotním postižením, 
došlo mimo jiné i ke zrušení institutu mimo-
řádných výhod (MV), na jehož základě dostávali 
lidé se zdravotním postižením papírové průkazy 
(kartičky) s označením stupně přiznaných výhod 

(TP, ZTP nebo ZTP/P). Vydané průkazy MV jsou 
platné po dobu, která je uvedena na jejich zadní 
straně, nejdéle však do 31. 12. 2015. K tomuto 
datu skončí platnost všech průkazů MV. Lidé 
tak budou moci nadále čerpat benefity pouze 
po předložení průkazu OZP. 

V současné době jsou krajské pobočky Úřadu 
práce ČR (ÚP ČR) povinny zahajovat u  držitelů 
průkazů MV, kteří pobírají příspěvek na mobili-
tu, správní řízení o přiznání průkazu OZP podle 
legislativy, která je účinná od 1. 1. 2014. Tento 
úkon musí provést ještě před tím, než uplyne 
doba platnosti průkazu MV. Smyslem tohoto 
postupu je zabezpečit plynulý nárok na průkaz 
a případně na benefity, které z něj vyplývají. 

Na  základě vydání průkazu OZP vzniká 
jeho majiteli mimo jiné nárok na vyhrazené 
místo k  sezení ve  veřejných dopravních pro-
středcích pro pravidelnou hromadnou dopra-
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navu osob, přednost při osobním projednávání 
jeho záležitosti na  úřadech, bezplatnou do-
pravu v  městské hromadné dopravě (tramvaj, 
trolejbus, autobus, metro), slevu 75 % jízdného 
ve druhé vozové třídě osobního vlaku a rychlí-
ku ve vnitrostátní přepravě a slevu 75 % v pra-
videlných vnitrostátních spojích autobusové 
dopravy, parkovací průkaz nebo bezplatnou 
dopravu vodícího psa. Rozsah benefitů se liší 
podle typu průkazu OZP.

Podle oznámení MPSV z 15. 4. 2014 připraví 
ministerstvo novelu zákona, kterou tato povin-
nost skončí. Cílem nové právní úpravy je na-
stavit pravidla tak, aby držitelé průkazů MV 
dostali průkaz OZP podle předpisů účinných 
od 1. 1. 2014 automaticky, aniž by museli zno-
vu procházet posouzením zdravotního stavu 
u posudkového lékaře příslušné okresní správy 
sociálního zabezpečení. Vzhledem k  délce le-
gislativního procesu může novela nabýt účin-
nosti přibližně začátkem roku 2015. 

„Úřad práce ČR velmi vítá jakékoli právní úpra-
vy, které povedou ke zjednodušení života osob se 
zdravotním postižením. Stejně je tomu i  v  rámci 
plánovaného automatického vydávání průkazů 
OZP. Do doby než novela vstoupí v účinnost, ale 
musíme postupovat podle stávající legislativy,“ 
říká generální ředitelka ÚP ČR Marie Bílková. 

V praxi to znamená, že ÚP ČR bude pokračo-
vat v zahajování správních řízení z moci úřední 
o  přiznání průkazu OZP u  klientů pobírajících 
příspěvek na mobilitu, kterým v průběhu roku 
končí platnost průkazu MV. Toto správní řízení 
zahájí přibližně dva měsíce před koncem plat-
nosti průkazu MV a  bude klienta o  této sku-
tečnosti informovat. Tento postup bude platit 
do doby, než vejde v účinnost novela zákona 
o poskytování dávek OZP. V případě lidí, kteří 
mají přiznány mimořádné výhody bez časového 
omezení a kterým končí platnost průkazu MV „ze 
zákona“ 31. 12. 2015, řízení zahajovat nebude. 

Kateřina Beránková, tisková mluvčí ÚP ČR 

sKarta jako průkaz OZP už neplatí 
30. 4. 2014 skončila platnost sKaret. Tím zá-

roveň již neplatí průkaz OZP, který sKarta na-
hrazovala. Proto je důležité, aby si držitelé sKar-
ty došli co nejdříve na svůj Úřad práce, kde jim 
bude vyměněna sKarta za dočasný průkaz OZP 
(TP, ZTP, ZTP/P). Platnost dočasného průkazu 
bude do doby platnosti posouzení zdravotního 

stavu, nejdéle však do 31. 12. 2015. Pokud plat-
nost hodnocení zdravotního stavu je delší než 
do konce roku 2015, měl by být tento dočasný 
průkaz automaticky vyměněn za řádný průkaz 
OZP. Ve vlastním zájmu si sKartu co nejrychleji 
vyměňte, protože neplatí a  tudíž vám neplatí 
ani jako průkazka TP, ZTP a ZTP/P. 

Důchody by měly růst od roku 2015 o vyšší částku
Vláda na svém jednání 9. dubna 2014 schválila 

vyšší valorizaci důchodů, která má za cíl posílit so-
ciální ochranu seniorů v České republice. Zároveň  
odsouhlasila navýšení plateb za státní pojištěnce 
jako kompenzaci výpadku regulačních poplatků 
za pobyt v nemocnici. Změna ve valorizaci důcho-

dů je v podstatě návratem k původnímu zvyšová-
ní před obdobím „sociální reformy“. Důchody by 
měly od ledna 2015 průměrně vzrůst o 205 korun 
měsíčně. Změna však musí projít ještě legislativ-
ním procesem, nejedná se tedy o konečný stav.

Vozickar.cz (lum) 

Co se hodnotí pro nárok na starobní důchod a jeho výši 
Mezi lidmi s  přiznaným invalidním důcho-

dem je rozšířen mýtus, že se jim doba, po kte-
rou invalidní důchod pobírají, automaticky 
započítává do doby pojištění pro nárok na sta-
robní důchod. To, že se doba pobírání inva-
lidního důchodu pro invaliditu prvního nebo 
druhého stupně, dříve částečného invalidního 
důchodu, do starobního důchodu nezapočítá, 
lidé často s překvapením zjišťují, až když o sta-
robní důchod zažádají. Pro nárok i výši starob-

ního důchodu se započítává pouze doba pobí-
rání invalidního důchodu pro invaliditu třetího 
stupně (před 1. 1. 2010 plného invalidního dů-
chodu). 

U osob, kterým byl v určitém období jejich 
života přiznán invalidní důchod pro invalidi-
tu prvního a  druhého stupně, právní úprava 
předpokládá, že využijí svůj zbývající pracovní 
potenciál a budou vykonávat práci, kterou jim 
jejich zdravotní stav umožní. Pokud při pobírá-
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na ní invalidního důchodu pro invaliditu prvního 
nebo druhého stupně osoba pracuje (přesně-
ji řečeno vykonává činnost zakládající účast 
na  pojištění), tato činnost se započítá pro ná-
rok na důchod (nejen starobní). Pokud člověk 
při pobírání invalidního důchodu pro invalidi-
tu prvního nebo druhého stupně nevykonává 
činnost zakládající účast na pojištění, samotné 
období pobírání tohoto důchodu se do  doby 
důchodového pojištění nepočítá. To může 
negativně ovlivnit budoucí nárok na  starobní 
důchod, ať už řádný nebo předčasný, protože 
člověk nemusí získat potřebnou dobu důcho-
dového pojištění. Přiznání invalidního důcho-

du (jakéhokoliv stupně) nemusí být trvalé, pro-
tože závisí na vývoji zdravotního stavu.

Lidem, kteří v období, kdy pobírají invalidní 
důchod (týká se všech stupňů invalidity), do-
sáhnou 65 let věku, výplata důchodu nezaniká 
(s výjimkou invalidních důchodů pro invaliditu 
třetího stupně u pojištěnců, kteří byli zároveň 
účastni důchodového spoření). Ze zákona jej 
ČSSZ automaticky transformuje na důchod sta-
robní. Výše důchodu se transformací nemění, 
ani se nepřezkoumává, zda podmínky nároku 
na řádný starobní důchod jsou splněny nebo se 
změnil zdravotní stav. 

Česká správa sociálního zabezpečení

Nové posuzování nároku na příspěvek na péči 
Pokud jde o nové posuzování nároku na pří-

spěvek na  péči, ministerstvo připravuje také 
významné změny, ale vše opět záleží na novele 
zákona o sociálních službách. MPSV ČR předpo-
kládá, že na příště by nárok na příspěvek na péči 
neposuzovali posudkoví lékaři. Míru závislosti 
by stanovili sociální pracovníci na  základě so- 
ciálního šetření a  posouzení zdravotní doku-
mentace sociálně zdravotním pracovníkem. Do-
šlo by k významnému zjednodušení celé agen-
dy, protože by ÚP již nepředával dokumentaci 
ČSSZ a k posouzení posudkovým lékařem. Tím 
by se významně zkrátila doba správního říze-
ní. Současně by příspěvek na péči lépe odrážel 
skutečnou potřebu péče. Tato změna však před-
pokládá, mimo legislativní změnu, také úpravu 
vyhlášky č. 505/2006 Sb., kterou se provádí zá-
kon o sociálních službách. Dále je potřeba pro-
školení ošetřujících lékařů tak, aby dokázali po-
psat zdravotní stav i s ohledem na potřebu péče 
a  proškolit část sociálních pracovníků na  zdra-
votně sociální pracovníky. Scénář předpokládá 

navýšení počtu pracovníků ÚP ČR a také navýše-
ní počtu sociálních pracovníků na obcích. Tudíž, 
všechny tyto změny lze očekávat až ve středně-
dobém horizontu, to znamená pravděpodobně 
v letech 2016 – 2017. Posuzování sociální situace 
by prováděli sociální pracovníci na  obcích. Mi-
nisterstvo neuvažuje o  zrušení 10 základních 
životních potřeb, ale chce je podrobně popsat 
v novele vyhlášky. Jako jediný ze zástupců orga-
nizací zdravotně postižených jsem za NRZP ČR 
vyjádřil nesouhlas s ponecháním 10 základních 
životních potřeb. 

Ke zlepšení současného stavu MPSV ČR při-
pravuje nový metodický materiál, který by po-
drobněji popisoval jednotlivé základní životní 
potřeby a  současně připravuje strukturovaný 
dotazník pro sociální pracovníky, kteří se po-
dílejí na posuzování míry závislosti. Metodický 
pokyn budou moci před jeho vyhlášením při-
pomínkovat i  organizace zdravotně postiže-
ných, které se účastnily jednání.

Mgr. Václav Krása, předseda NRZP ČR

Změny v lázních se odkládají 
Ústavní soud zrušil vyhlášku Ministerstva 

zdravotnictví ČR č. 267/2012 Sb., kterou se vy-
dává indikační seznam lázeňské péče. Tímto 
rozhodnutím však nastal poněkud paradoxní 
stav. Ministerstvo zdravotnictví mělo již připra-
venou novelu výše uvedené vyhlášky s  účin-
ností od 1. dubna, která měla prodloužit dobu 
léčby u  řady diagnóz, a zároveň do  indikační-
ho seznamu měly být zařazeny další diagnózy. 
Tím, že Ústavní soud zrušil uvedenou vyhlášku, 

není možné jí ani novelizovat. Ústavní soud roz-
hodl, že MZ ČR musí do konce roku 2014 změnit 
příslušné zákony, především zákon o veřejném 
zdravotním pojištění a  indikační seznam dát 
jako přílohu zákona. 

To znamená, že v letošním roce nelze prak-
ticky změnit uvedenou vyhlášku. Změny Minis-
terstva zdravotnictví by mohly nabýt účinnosti 
od 1. ledna příštího roku. Tak uvidíme…

red
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Nesmí se ustupovat víc, než je nutno
To je celoživotní kré-
do člověka, který 
přes svůj věk a posti-
žení urputně bojuje 
s  osudem, osudem 
obrnáře. Ustupuje, 
jak sám říká, ne více 
než je nutno. Dneš-
ní obraz obrnáře 
je obrazem velice 
skromného a  kulti-
vovaného člověka. Je 

úspěšný ve své profesi. Je opět důkazem toho, 
jak významné osobnosti mezi sebou, postiže-
nými poliomyelitidou, máme. 

Když jsem se vracívala na  Slovensko mezi 
obrnáře, hlavně ty sportovně zkušené a  nala-
děné, nechyběla vzpomínka na  známé stolní 
tenisty Dvořákovi – Jarmilu a  Jaroslava. V  zá-
věru našeho obrazu máme vzpomínku na  ně 
od dvou Slováků.

S  paní Jarmilou Dvořákovou jsem párkrát 
seděla u  stolu v  Centrální jídelně v  Jánkách, 
ale pana Dvořáka jsem neznala. Poznala jsem 
ho až loni na  léčení v  Janských Lázních. Při-
šel na  kondičák, pomalu a  rozvážně o  dvou 
franckách, v šarmantních trenýrkách, nakráčel 
k žíněnce, poskládal se na ni… a cvičil. Potom 
jsme se potkávali v novém bazénu. Tam u try-
sek v  rozhovoru s  Lubošem, taktéž aktivním 
sportovcem obrnářem, jsem zjistila, že to je ten 
často vzpomínaný ping-pongista, pan doktor 
Dvořák. Neváhala jsem, řekla si – musím využít 
příležitost a smluvila si schůzku s panem dok-
torem do kolonády v předposlední den mého 
pobytu v lázních.   

A co jsem se dozvěděla?   
Je mu úctyhodných třiaosmdesát let. Bydlí 
v  Praze 5 se současnou manželkou Dagma-
rou. Říká o sobě, že je pražskou naplaveninou, 
protože pochází z Řitky. Je očním specialistou 
a pořád pracuje.   

Poliomyelitidou onemocněl v deseti letech. 
Léčil se v  Masarykových domovech v  Praze, 
potom v Teplicích a od osmnácti let téměř ka-
ždý rok v  Janských Lázních. Léčbu přerušoval 
jenom kvůli práci.

Studoval na Masarykově reálném gymnáziu 
a po maturitě na Lékařské fakultě Univerzity Kar-
lovy v Praze. Po promoci v roce 1956 začal pra-
covat na Slovensku v Krajské nemocnici Trnava 
na interním a posléze očním oddělení. Po třech 
letech se mu podařilo vyhrát konkurz na  mís-
to lékaře na I. oční kliniku v Praze. V nejbližších 
termínech získal I. a II. atestaci. Ve své kandidát-
ské práci publikoval implantát, který se vkládal 
do  očnice, například místo oka vyňatého pro 
nádor. Protéza je pohyblivá souběžně s druhým 
okem a je kosmeticky nenápadná. Na uvolněné 
místo ve  Fakultní poliklinice byl jmenován ve-
doucím lékařem. Zde vedle léčebně-preventivní 
práce se podílel i na výuce mediků. 

Nebyl v  partaji, tak si musel vše vybojo-
vat úsilím a prací. Nyní již šestnáct let pracuje 
na poloviční úvazek na soukromé oční ambu-
lanci svého syna v Benešově. 

Aby se udržel v  současném profesním 
trendu a vývoje vědy, musí neustále studovat 
a chodit na semináře. A aby se udržel v kondi-
ci, musí trénovat. Dennodenně cvičí, do práce 
chodí část pěšky a část autobusem. Těší ho, že 
se mu daří neustupovat při tom těžkém posti-
žení, že může dělat všechno to co zamlada. Ně-
kdy mají v ambulanci prodlouženou směnu až 
do večera, ale je rád, že to zvládá a že může dě-
lat. Chce to ovšem fyzičku a ta potřebuje určitý 
režim. Vstává ve tři čtvrtě na čtyři. Půl hodiny 
cvičí. Snídá, jak říká, bohatě: jogurt, semínka, 
ovesné vločky, naklíčená semínka. S  jogurtem 
si dělá ovocný salát přidáním oříšků, medu, ci-
trónu. Snaží se jíst celozrnné potraviny. Je ale, 
jak říká, všežravec. Dobré je jíst vše to, co jedli 
naši předkové – kynuté, kvašené, celozrnné. 
I proto neužívá žádné léky.       

Krédo „Neustupovat více, než je nutno“ se 
nese i v sportovních aktivitách, jeho celoživotní 
zálibě. 

Už ve  škole kvůli postižení neakceptoval 
žádné úlevy v tělocviku ani při hraní ping-pon-
gu. Už jako malí kluci vysadili dveře od chlívku 
a na nich hráli ping-pong korkovými pálkami. 
Na klinice založil oddíl, kde hráli sice v nejnižší 
skupině, ale později s též obranářem Tomášem 
Hamarou vyhrávali nad zdravými spoluhráči. 
S  dalším obrnářem Vráťou Zimou založili od-
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díl Slovan Svoboda Praha. Hráli a soutěžili pa-
ralelně se zdravými i postiženými. Pan doktor 
Dvořák říká, že když se podaří získat vítězství 
nad zdatnějšími, dodá to člověku patřičné se-
bevědomí. V  současné době mají s  Tomášem 
od  oddílu SSP klíčky. Hrají zde odlehčeným, 
odpočinkovým tempem. Z  celé skupiny patří 
k nejstarším a nejvíce postiženým. 

S  manželkou Jarmilou, také obrnářkou, 
kterou většina zná pod jménem Lálina a která 
byla též mistryní republiky tělesně postižených 
v  ping-pongu, si kolikrát zahráli ping-pong 
v  jedenáct hodin večer ve  sklepě. Společně 
se vypracovali a  získali titul mistrů republiky 
ve smíšené čtyřhře mezi postiženými. On sám 
získal na  Mistrovství Evropy tělesně postiže-
ných stolních tenistů v Holandsku ve své kate-
gorii bronzovou medaili. 

Když mluvil o  stolním tenise, nezapomněl 
vzpomenout také pana Petra Bureše, kuchaře 
v Sola Fide. Známe ho všichni, kdo tam jezdíme 

na janskolázeňské rekondice. Pan Bureš trénuje 
děti v SK Janské Lázně. Když je pan Dvořák v láz-
ních, s tréninkem mu pomáhá. Samozřejmě, že 
si i spolu zahrají,  než přijdou děti. Pana Bureše 
charakterizuje jako velice citlivého a obětavého, 
který nikdy nedá najevo svoji převahu.  

Na závěr
S  manželkou Jarmilou se poznali, jak jinak, 
v  Janských Lázních. Považoval za  správné ne-
brat si zdravou partnerku. Mají dvě děti. Syn Pa-
vel jde v otcových šlépějích – je očním lékařem, 
má vlastní ambulanci, ve  které náš pan dok-
tor pořád ordinuje. Dcera Hana se v současné 
době věnuje svým dětem. Také z nich má děde-
ček radost – oba studují na Lékařské fakultě UK 
v Praze. Vnučka Adélka byla osmnáctá ze tří set 
uchazečů o studium a vnuk byl dokonce přijat 
bez zkoušky, protože měl na  gymnáziu samé 
jedničky. A  vnuk má taktéž oční nasměrování 
– blahopřejeme! 

Zde slíbené vzpomínky ze Slovenska:

Niekoľko slov k Jarkovi Dvořákovi, môjmu priateľovi, na ktorého nikdy nezabudnem
Srdca kus za ten smiech a radosť, ktorú sme 

spolu prežívali - hráči stolného tenisu na majs-
trovstvách republiky, na ktorých nikdy nechý-
bal Jarko Dvořák, náš lekár, výborný hráč s ne-
uveriteľným bekhendom, zábavný spoločník, 
proste frajer, ktorý mal vždy krásne trenírky.

Jeho slovo bolo dogma, ktorá sa nedala 
zpochybnit. Dobre si pamätám, akoby to bolo 
včera, keď výhru nado mnou (myslím prvýkrát) 
komentoval slovami: „štěstí mají lidé připrave-
ní“. Vzácne slová, ktorých sa stále pridŕžam pri 
hre v bratislavskej lige, ktorú hrám. Pevne ve-

Na posledním vánočním setkání obrnářů Na Skalce s Petrem Velebou a Vláďou Zušťákem
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rím, že aj ty Jarko hráš. Podarilo sa mi z tohoto 
hektického obdobia nájsť foto, kde sú i Dvořá-
kovi a  team reprezentantov vtedajšieho Čes-
koslovenska. Nedá mi pri tejto príležitosti ne-
zaslať aj foto Ing.  Zimu, priateľa Dvořákovcov, 
ktorý dlhé roky viedol stolný tenis. Vraťo, po-
zdravujem ťa tam hore a srdečná vďaka, možno 
tam nejaký stôl nájdeme…

Ďalšie foto je zo sústredenia invalidných 
lyžiarov v  Kladruboch, kde často spomínam 
na Jarda Pauera a spol. Posledná snímka je z ple-

su invalidov v  Bratislave – myslím si, že mnohí 
z vás týchto obrnárov poznajú z Janských Lázní. 

Na záver si dovolím zaspievať slohu z Tráv-
nice, ktoré mal Jarko rád: „Bola som na hubách 
v  červených pančuchách, hájnik ma naháňal, 
bodaj džungy zlámal.“

So srdečným pozdravom 
Ing. Fero Kán, Bratislava 

P.S.: Pozdrav pre tanečnicu Jarmilku a spol.
Ako sa darí viniču, Jarko? 

…a ešte jedna spomienka
Keď som ako najmladší obrnár v roku 1975 za-

čal chodiť na Majstrovstvá Československa v stol-
nom tenise telesne postihnutých športovcov, 
na Slovensku sa so stolným tenisom ešte len za-
čínalo. To v Čechách Jarda Dvořák s Vráťou Zimou 
a Frantom Kuníkom ako členovia špotovo-tech-
nickej komisie už roky viedli stolný tenis telesne 
postihnutých. Jarda Dvořák mal na starosti zdra-
votnú klasifikáciu pre začleňovanie športovcov 
do skupín podľa postihnutia. Neboli len funkcio-
nármi, ale aj aktívnymi hráčmi. Ako súperi za sto-
lom sme spolu zažili množstvo zápasov, či už 
v jednotlivcoch alebo v družstvách. Výsledky zá-

pasov Slovan Svoboda Praha a IAMES Bratislava 
boli vždy tesné. Najväčšie spomienky mám však 
na  Majstrovstvá sveta v  Dijone vo Francúzsku, 
kde sme spolu reprezentovali Československo.

Stretávam sa s ním i v súčasnosti v Janských 
Lázňach na turnaji O pohár města, ktorý orga-
nizuje Petr Bureš. Je to veľmi pekný a kvalitný 
turnaj, na  ktorý chodia hráči klubov z  Poľska, 
Maďarska, Nemecka, Slovenska a z českých klu-
bov. Vždy tam rád chodím, lebo stretnem svo-
jich bývalých súperov a  priateľov z  mladosti. 
Medzi nich samozrejme patrí i Jarda.

doc. RNDr. Ján Bezecný, CSc.

Na fotce v pořadí zleva: Lálina a Jarda Dvořákovi, Věra Obrdová, Jitka Šlégrová, Milan Káňa, Anna  
Sýkorová, Emil Dovalovský, Miroslav Slimák, dále Fero Kán (s knírkem), Vladimír Hruška, Viliam  
Rosenberg, Ján Bezecný, Franta Kuník a Tomáš Hamara – všechno obrnáři
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Zde zleva: Ivan Slavík, Anna Sýkorová, Vráťa Zima, Katarína Adamová, dále Fero Kán, Jano Bezecný,  
Judita (nevíme čí), Lojza Frank

Na této fotce jsou identifikováni v horní řadě zprava: Fero Kán, druhý od něj Pavel Teplý

Zleva hlava vykukuje Mikimu Maršíkovi, dále je Ivan Bičan, Ferko Kán s manželkou Helou a Jano Šurda
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V  posledním Zpravodaji bylo hodně čtení 

na  téma cestování nás, obrnářů. Děkuji všem, 
kdo se o to zasloužili. Je to poučné, více lidí má 
víc praktických zkušeností. Já sama jsem na in-
validním vozíku a  to Chorvatsko je zatím pro 
mě nedosažitelné, pokud bych cestovala pou-
ze sama. Zkušenosti zatím nemám, dcera tam 
doposud nejezdila. Uvidíme do budoucna. Buď 
Jánky nebo moře.

V  září minulého roku jsem ale sama letěla 
na  čtrnáct dnů na  Kypr. Měla jsem asistenci 
od letecké dopravy v Praze a potom v Larnace. 
Na  kyperském internetu mladí objevili takové 
zařízení pro vstup do moře jako má Biokovka, 
ve skutečnosti jsme to ale nenašli, vzaly to tam 
vlny. Vstup do moře byl  pro mě všelijaký, ale 
hlavně s pomocí mladých jsem se koupala.

Ve Zpravodaji je uvažováno také o rekondici 
v  Luhačovicích. Já po  výzvě a  krátkém pobytu 

na Lipně bych se odvážila navrhnout na rekon-
dici např. Lipno. Je tam aquapark, sice bezba-
riérový jen do  určité meze, také půjčovna kol, 
v  půjčovně jsem viděla dokonce skútr. Mnoho 
kilometrů cyklostezek převážně po rovině, mno-
ho turistických cílů, stezka Korunami stromů. 
Skupině nad 15 osob poskytovali různé slevy 
přes „LIPNOCARD“ apod. Také na  tu kartu byla 
sleva na stravu pro skupinky osob v chatě Lanov-
ka. Složitější by to bylo asi se zajištěním masérky, 
popřípadě cvičitelky, to nemám informace.

Ve Zpravodaji je také pěkný článek o Vendul-
ce a její záslužné práci. Je to fajn, když pokaždé 
o  někom napíšete trochu víc, protože jen tak 
takové lidi můžeme poznat. Stejně moc zajíma-
vé je čtení o PhDr. Preinhaelterové. Ten její věk 
bych nikdy neuhodla, vypadá výborně. Měla by 
mi dát recept na „svěží, seniorskou krásu“.

Věra Benediktová

Farebná jesenka v Janských Lázňach 
Janské Lázně sú srdcová záležitosť mnohých 

obrnárov, a preto sme sa s mojim drahým roz-
hodli, že si urobíme malú radosť, a  pôjdeme 
do Čiech na festival „obrnári – obrnárom“. 

Štvrtok ráno 26. 9. 2013 sme vyrazili. V Brne 
sme chytili „zácpu“ a  neskôr i  veľký leják, 
ale nám to vôbec nevadilo, lebo sme sa tešili 
na nové zážitky a stretnutia, a ja som bola zve-
davá, ako to tam vyzerá. Ondrej mi veľakrát 
spomínal, aké to bolo v Jánkach, keď bol malý. 
Okolo štrnástej hodiny sme dorazili do cieľa. Ví-
talo nás zubaté slniečko a krásna farebná jesen-
ka. „Náš“ hotel Vyhlídka, ktorý je na kopci, bol 
„obsypaný“ muškátmi na oknách a balkónoch. 
Na recepcii nás už čakal pán Neumann, majiteľ, 
aj so psíkom Barunkou. Celý hotel je nádherne 
zariadený v  starodávnom štýle. Všade na  nás 
dýchala príjemná atmosféra s  nádhernou vô-
ňou sviečok. Po oddychu na izbe sme sa vybrali 
k známemu cieľu, do kolonády. Pozreli sme Kra-
konoša, a ked slniečko schovávalo svoje hreji-
vé lúče, vstúpili sme dnu na  kávičku. Na  naše 
prekvapenie hneď pri vstupe na nás niekto má-
val. Bol to Emil Chadima, Mery Mruzková a Ma-
ruška Dobrovolná. Bolo to veľmi milé stretnutie 
pri káve a zákusku. Dozvedeli sme sa, že prišli 
aj náš kamarát Peter Barčik s Božkou a psíkom 
Eliskou. Večer, po „prezradení“, sme ich navští-

vili v  Astorke. A  dobre sme veru spravili! Pri-
vítali nas tam Jojka Slezáková s  celou partiou 
ľudí, ktorí sa roky stretávajú. „Dievčatá“ ukázali 
svoje fotky, pamätníčky s  detskými kresbami 
a básničkami; spomienky na detské roky, strá-
vené v  Jánkach. Medzi spomienkami sme si 
zaspievali s  dvoma vyníkajúcimi gitaristami, 
Karlom a Pavlom, a verte, že môj „Orlando“ mal 
čo robiť, ale nesklamal. 

Druhý deň sme sa stretli s manželmi Zden-
kou a  Petrom Petríkovcami. Medzi rečou sme 
sa dozvedeli, že sa v Jánkach zoznámili, takže 
sa vôbec nečudujem, že sa sem tak radi vra-
cajú. Dopoludnia mali členovia bratskej aso-
ciácie prednášku, ktorej sa zúčastnila aj naša 
Zdenka. Pri čakaní na  ňu, i  kvôli foteniu, sa 
objavila Eliska-jazvečík, aj so svojim pánom 
Peťom Barčíkom. To bolo radosti a olizovania! 
Popoludní bola v kolonáde country hudba. Kto 
chcel, si mohol pozrieť výstavu fotiek z  celej 
histórie polio v Janských Lázňach. Večer hrala 
kapela Polio Music Karla Novotného. Naša ma-
ličkosť  bola pozvaná na gitarovú hudbu, opäť 
do  spoločnosti v  Astorke. Šiel s  nami aj Milan 
Šipan, tiež gitarista a kamarát z liečenia. Tam sa 
už veselo hralo a  spievalo s  piatimi zúčastne-
nými gitaristami. Ondrej tam stretol kamaráta 
z  detstva z  Veľkých Losín, Jaroslava, s  ktorým 
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sa mimochodom učili hrať na gitare a nevideli 
sa štyridsať rokov. Bolo to dojímavé, radost-
né stretnutie. Po  jednej hodine v  noci sme 
šli na  náš hotel, kedy teplomer ukazoval štyri 
stupne Celzia. Zvládli sme to v pohode. 

Ďalší deň sme si spravili výlet, smer Pec pod 
Sněžkou, kde bola nádherná príroda. Jeseň je 
najkrajšia na horách, kedy zelené lístie stromov 
ponúka farby od zlatožltej až po oranžovo-čer-
venú. Avšak zima tam bola riadna. Posledný ve-
čer sme strávili v kolonáde, pri zábave, tombole 

a hudbe kapely „Polio Melody Band“, kde sme 
sa stretli s Karčim z Maďarska a jeho priateľkami 
Ivetou a Katy. Spoločne sme sa bavili do nesko-
rého večera. 

Počas týchto štyroch dní stretol môj manžel 
veľa známych, kamarátov z  liečení a  asociácií 
a ja som veľmi rada, že som pri tom mohla byť! 
Myslím si, že veľa zdravých ľudí, by si malo vziať 
príklad od týchto ľudí, ktorí sú veľakrát silnejší 
duchom i vlastnou vôľou. 

Zdraví vás Majuš Mocková s Ondrejom

Příběh zatoulaných hůlek  
Jednou na  besedě se ptali Hanzelky a  Zik-

munda, který národ považují za  nejvíc po-
hostinný, vstřícný a  v  nouzi nejochotnější. 
Odpověděli, že to záleží na  stupni civilizova-
nosti. Naši slavní cestovatelé prý nejsrdečnější 
a nejupřímnější duše na svých cestách potkali 
zejména tam, kde byla civilizace ještě na  po-
měrně nízké úrovni. Nejchudší lidé byli nejvíce 
ochotní se podělit o své jídlo i lože a všestranně 
pomoci dle svých možností – zcela nezištně.

Cestou autem do  Istanbulu jsem se rozho-
dl strávit týden u bulharského černomořského 
pobřeží a  podívat se na změny, ke kterým tam 
došlo během uplynulých 40 let – od  mé po-
slední návštěvy ještě Velorexem. Známé desti-
nace se změnily k nepoznání a vzniklo mnoho 
dalších. Služby na  téměř celém pobřeží jsou 
připraveny i  pro nejnáročnější klientelu. Vý-
borná balkánská kuchyně známá zejména pří-
pravou masa, ale i zeleniny na grilu se však ne-
změnila, pouze ceny jídel se od té dlouhé doby 
značně zvedly, ale pro našince ještě stále patří 
mezi nejpřijatelnější, mnohem levnější, než 

je tomu např. v  Chorvatsku. Chování Bulharů 
k turistům tradičně velice vstřícných se rovněž 
moc nezměnilo, avšak i zde je již poznamenáno 
problémy dnešní doby, honbou za  živobytím 
i nervozitou ze životních nejistot. Můj celkový 
dojem byl posílen následující příhodou.

Na  mořské pláži si kvůli stabilitě v  písku 
většinou pomáhám berličkami. Jednou jsem 
si tam berle před vstupem do  vody odložil 
na  molu s  přesvědčením, že se mi tam přece 
nemohou ztratit a  odplaval jsem si asi na  ho-
dinku dál do  moře. Když jsem se vrátil zpět 
k molu - berličky nikde. Nenašel jsem je v blíz-
kém ani vzdálenějším okolí, ani u plavčíka. Te-
prve večer mi je přinesl hlídač parkoviště z jed-
né nedaleké restaurace, kde čekaly na  svého 
šťastného majitele – tedy na mně. Dodnes ob-
čas přemýšlím, co se asi honilo hlavou nálezci 
těchto holí u mola, než je odnesl do zmíněné 
restaurace. Nicméně nepochybuji o jeho neso-
beckém a nanejvýš humánním myšlení. Nález-
ce berlí byl jistě velice hodný člověk, avšak jeho 
způsob myšlení byl pro mě záhadou.

My s Barčíkovými Slováci s Milanom Šipanom 
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ámKdyž si na  tento příběh vzpomenu, tak si 
nemohu rovněž nevzpomenout na jinou udá-
lost s holí v dávné minulosti – na jaře roku 1969, 
tedy nedlouho po obsazení našeho území voj-
sky Varšavské smlouvy, kdy ještě hněv napros-
té většiny našeho národa vůči okupantům byl 
značný, což se projevilo i  velikou vzájemnou 
soudržností, pospolitostí, nebývalou slušnos-
tí i  vzájemnou ohleduplností většiny občanů. 
No a v této hektické době se přihodilo, že jsem 
byl pozván před lékařskou komisi na  prověr-
ku oprávněnosti a  prodloužení platnosti mé 
průkazky ZTP. Usmyslel jsem si, že své pajdá-
ní v  důsledku stavu po  polio trochu vizuálně 
vylepším hůlkou, kterou jsem tehdy používal 
ještě pouze občas v  nerovném terénu, v  lese 
a v horách.

Během této prověrky byla v ordinaci velice 
přátelská atmosféra z důvodu stejných názorů 
na  tehdy nejžhavější a  všudypřítomné téma  

– na okupaci a následné politické poměry v naší 
zemi. Bavili jsme se o sovětských tankách a vý-
střelech v pražských ulicích a o  tom, jak např. 
uzbečtí i turkmenští vojáci vůbec nevěděli, kde 
že to vlastně jsou. Při té debatě s  doktory se 
posuzování mého zdravotního stavu najednou 
stalo záležitostí méně podstatnou, jakoby ved-
lejší a štempl přiznávající prodloužení platnosti 
mé průkazky následoval jaksi zcela automatic-
ky. Moje radost byla posléze natolik spontánní, 
že jsem po bujarém rozloučení s pány doktory 

pádil dolu po  schodech 
z druhého patra a až dole 
jsem zaslechl křičící hlas 
seshora: „Pane zapomněl 
jste si tady hůl!“. Ten dob-
rák – rozesmátý doktor 
– mně jí přinesl až dolu, 
do přízemí.

Gabriel Bielický 

Postřehy odjinud – Turecko
Byla jsem na tuto zemi zvědavá, neboť jsem 

vždy četla o vpádu „Tatarů“ do zemí českých. 
A  tak jsme se vypravili 1. září ve  tři ráno 

na Ruzyňské letiště, kde nás díky mé průkazce 
a  průvodkyni odbavili celkem rychle (ovšem 
bez jakékoliv pomoci s  kufry). Pak ale dlou-
hé čekání a  konečně nástup do  letadla. Let 
proběhl v  klidu a  přistání na  letišti v  Antalyii 
také. Jaké však bylo mé překvapení, když jsme 
vystoupili z letadla (mimo horka), že v příleto-
vé hale bylo stovky lidí. Bezradně jsem s hůl-
kami a  kufrem koukala, cože máme udělat. 
Najednou se vedle mě objevil mladý Turek, 
který ukazoval na  mé hůlky. Jen jsem kývla 
a najednou stál vedle mě i s vozíkem, kam mě 
opatrně posadil a už mě vezl i s mým doprovo-
dem k pasové kontrole. Předběhl všechny lidi 
a v krátké chvíli jsme byli na druhé straně. Tam 
mě odvezl až k místu výdeje kufrů. Byla jsem 
tak překvapená a unešená, že jsem úplně za-
pomněla, že se v těchto zemích ještě používá 
bakšiš a bohužel nic mu nedala. Myslím že i on 
byl překvapen. Já jsem si to uvědomila tepr-
ve v autobuse a bylo mi to děsně líto, protože 
ten muž byl opravdu velmi šikovný. Vyzvedli 
jsme si kufry a pak už zase začalo martýrium, 
protože na  parkovišti stály desítky autobusů 
a najít ten náš, nebylo vůbec lehké. Ale to už 

zase bohužel po svých a s kufrem. Naše vybra-
ná destinace byla sice Antalya, ale hotel byl 
vzdálen asi 25 km od tohoto místa. Tato oblast 
patří k  těm menším a  klidnějším s  koupáním 
ve Středozemním moři. Moře je zde velmi čis-
té a vystřídaly se nám jak velké, střední i žádné 
vlny. Autobus zastavil před hotelem a my ko-
nečně asi kolem třinácté hodiny byli v recepci. 
Měli jsme objednán pobyt All Inclusive. Dosta-
li jsme klíče a šli na výtah. Jaké však bylo mé 
překvapení, když výtah jel pouze do  pátého 
patra a my měli klíče do šestého, které už bylo 
bez výtahu. Tak zpět do recepce a dlouhé do-
hady o tom, že jsem si zadávala nízké podlaží, 
potažmo bezbariérové a že tedy nebudu den-
ně několikrát šlapat pěšky do  šestého patra. 
Museli jsme ještě asi půl hodiny v tom vedru 
čekat a pak jsme dostali klíče od pátého patra. 
Stejně ale přístup do jídelny, bazénu či k moři 
byl po  schodech, ale to už jich bylo jen asi 
deset. Každý den jsem chodila plavat, abych 
načerpala sílu do  dalšího roku (protože jsem 
bohužel tohoto roku nedostala lázně) a utuži-
la líné svaly. Strava zde byla opravdu dobrá, 
kuřecí, jehněčí a ryby. Hodně zeleniny, salátů, 
sladkostí i  ovoce. U  pláže pak kiosek, který 
od 10. do 22. hodiny podával alkoholické i ne-
alkoholické nápoje. Jediné co zde neměli bylo 
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ám šampaňské. Moje starosti s  dorozuměním 
se vytratily. Sice trochu anglicky či německy 
umím, ale skoro všechen personál mluvil rus-
ky. Převážná většina hostů v tomto hotelů byli 
bohatí Rusové.

Zaplatili jsme si výlet pirátskou lodí do Ana-
lye, abychom toto město alespoň viděli. Po pří-
jezdu do přístavu nastal rozchod. Někdo běžel 
nakupovat, někdo se dívat na hradby. Každému 
co jeho jest.

Při cestě zpátky byly na  lodi různé atrakce, 
například nastříkaná pěna až do výše jednoho 
metru, či turecké tance, koupání z  lodi a  pak 
z  dálky viděna proslulá Kleopatřina pláž. Ne-
smím zapomenout, že jsme dostali pohoštění, 
oběd. Návrat do hotelu jsme stihli k večeři.

U  kiosku na  pláži byli krásné večery se za-
padajícím sluncem, které pomalu mizí v  moři 
a začíná se stmívat. Pořád mi v uších zní volání 
z minaretů, kterých je v okolí spoustu. 

Ráda bych se do  Turecka někdy vrátila, ale 
do jiné destinace, poznávat nové kraje.

Věra Hesounová

Léčebný pobyt v lázních Velké Losiny
V  červenci loňského roku jsem obdržel 

od Sanatorií v Klimkovicích mail, že tam bude 
přehlídka výrobků malých pivovarů. Potkal 
jsem se tam s nějakým Jaroslavem z Brna, který 
dříve jezdil do Janských Lázní. Říkal mi, abych 
alespoň jednou zkusil Velké Losiny. Zkusil jsem 
to, a vznikl článek. Už budu jezdit jen do Losin.

Do  našeho Zpravodaje přispívám čas 
od času různými články. Psal jsem sem o různě 
strávených rekreacích, o  rekondici v  Janských 
Lázních, o lázních v Klimkovicích. Do mé sbírky 
poznatků o  lázních mně scházela jen léčebna 
ve Velkých Losinách.

Na začátku měsíce února t. r. jsem to napravil, 
jelikož začala má léčba v těchto lázních. Do lázní 
jsem přijel po prvé, nikdy před tím jsem tady ne-
pobýval a nebyl jsem tady ani na výletě. Raritou 
v těchto lázních je nástupní den a to je neděle. 
Jestliže se však nad tím člověk zamyslí, není to 
tak špatně zvolený den. Po předchozím cestová-
ní je možnost si odpočinout, projít se po lázních 
a zjistit, kam se chodí na procedury, k ošetřující-
mu lékaři a kde je jídelna.

Byl jsem ubytovaný v  lázeňském domě 
Eliška, který prošel rekonstrukcí před čtyřmi 

roky. Ubytování bylo na jednolůžkovém pokoji 
a bylo zpoplatněno částkou 250 korun za noc. 
Pokoj byl prostorný, zařízený moderním nábyt-
kem. K pokoji přináležela prostorná koupelna. 
Odpoledne do  tohoto pokoje svítilo sluníčko.
Jednolůžkových pokojů je tam pět.

Procedury jsou podobné jako v ostatních lé-
čebnách, ale navíc tady mají termální pramen 
o  teplotě 35°C. Pobyt ve  vodě je načasován 
na jednu hodinu. V bazénu se cvičí dle předve-
dených cviků zdravotním personálem. Komu 
se cvičit nechce, není popotahován.

Stravování bylo: ráno švédské stoly, v pole-
dne a  večer byla jídla servírovaná. V  poledne 
i večer salátový bufet. I večer bylo možno si vzít 
polévku. Porce velké a  jídlo chutné. Personál 
v jídelně je vstřícný a ochotný ke všem návštěv-
níkům. Zvlášť ke klientům, kteří mají zdravotní 
problémy s  donáškou jídla na  své stravovací 
místo.

U všech pracovníků léčebny jsem se setkal 
s milým a ochotným chováním. Jelikož léčebný 
dům je bezbariérový, doporučuji jej jako místo 
k rekondici.

Milan Kédl

Autorka s hlídačem pirátské lodě
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ámMistr Suchý a já   
Vše bylo dílem okamžiku – Jiří Suchý, který 

přijel do klimkovických lázní na vernisáž výstavy 
svých kreseb,  najednou stál opodál a  já jsem si 
šla pro podpis. Chtěla jsem mu něco říct, nic moc 
mě nenapadalo a tak jsem jen blábolila, jak jsem 
ráda, že ho mohu osobně pozdravit a že jsem ho 
vždy obdivovala… A pan Jiří Suchý – inteligentní 
a vtipný – odvětil: Tak to jste byla vy?! 

A  co je hlavní – pohotový spolupacient to 
vše vyfotil! Dnes tato fotka jako paspartovaný  
zasklený obrázek zdobí můj pokoj. A návštěvy tiše 
závidí…

mad

Němečtí zaměstnanci v Lázeňském domě v letech 1945–1990
Několik málo původních německých za-

městnanců Lázeňského domu nemuselo v prv-
ních poválečných letech do  odsunu patrně 
proto, že chyběl český personál k zajištění pro-
vozu lázní. Nedostatek terapeutů a zdravotních 
sester byl v  Janských Lázních pociťován ještě 
tři roky po válce. Kdo nebyl soběstačný, musel 
mít s sebou doprovod.

K  neodsunutým Němcům patřil fyziotera-
peut pan Burger, který na LD působil již za dru-
hé světové války. Tehdy se tu léčili zranění 
příslušníci Wehrmachtu. Byl to zavalitý pán, 
na kterém bylo všechno jakoby kypré, měkké, 
i jeho čeština. Jako většina sudetských Němců 
dobře hovořil česky. Patřil k nejlepším fyziote-
rapeutům a  říkalo se o  něm, že „umí postavit 
pacienta na nohy“. Když se koncem padesátých 
let uvolnila politická situace, požádal o vystě-
hovalecký pas a usadil se v NSR.

Dalším známým fyzioterapeutem byl Ně-
mec pan Jakoubek. Jak naznačovalo české 
příjmení, on sám nebo jeho předek zřejmě 
pocházel ze smíšeného manželství. Byl sice 
malé postavy, zato ale svalnatý a  své necho-
dící pacienty si sám přenášel z vozíku na cvi-
čební stůl i do bazénu. Jednou při autobuso-
vém zájezdu pacientů na Zlaté návrší dokázal 
vynosit do autobusu a z něj všechny vozíčká-
ře. Prováděl také masáže na suchu i podvodní 
v  bazénu. Při masážích se zaměřoval hlavně 
na křížovou oblast páteře, kde, jak říkal, „sedí 
ten vlk“.  Mluvil plynnou češtinou, ale na jeho 
výslovnosti bylo znát, že čeština není jeho ma-
teřština. Ke stáru stále více propadal alkoholu, 

na  jeho paměť však alkoholismus neměl vliv. 
Svoje pacienty si stále pamatoval. 

Němec pan Heuger pracoval na polohovně 
v Lázeňském domě a jeho dcera Ruth Heugro-
vá tu působila jako zdravotní sestra. Byla tichá, 
jemná a  krásná, a  na  rozdíl od  svého otce se 
vyznačovala vysokou ztepilou postavou. Prv-
ní šedivé nitky v  jejích tmavých vlasech však 
svědčily o tom, že se jí v životě dostalo hodně 
ústrků. V  šedesátých letech se s  panem Heu-
grem a dítětem – prý nemanželským – vystě-
hovala do NSR. Mezi pacienty měla nejednoho 
ctitele. 

Až do 90. let působila na LD zdravotní sestra 
Eliška Tippeltová. Ta nepožádala o vystěhování 
jistě i  proto, že si vzala Čecha. Mluvila plynně 
česky, jen s  malinkými odchylkami ve  výslov-
nosti, zato vládla bohatou slovní zásobou. Na-
příklad když pacientka nechávala v  koupelně 
dlouho namáčet prádlo, komentovala to slovy, 
že „to prádlo bude pěkně zavánět“. Byla ener-
gická, ale velmi laskavá, a  seč mohla, snažila 
se pacientům vyhovět. Proto byla u  pacientů 
velmi oblíbená. Blízko Duncanu si s manželem 
postavili půvabnou vilu s květinovou a zeleni-
novou zahradou. Sestra Eliška Tippeltová osla-
vila před časem osmdesátiny.

Na vodoléčbě v přízemí Lázeňského domu 
pracovala do  šedesátých let paní Šoltysová. 
Po  vystěhování do  NSR se do  Janských Lázní 
občas vracela na  návštěvu. Byla vždy perfekt-
ně upravená a  jako rehabilitační pracovnici se 
jí v Německu vedlo velmi dobře a velmi dobře 
tam byla placená. 
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ám Pamětníků německých zaměstnanců LD 
ubývá. Ve  vzpomínkách pamětníků žijí jako 
pečliví, svědomití lidé, kteří se pacientům ma-
ximálně věnovali. Bylo by dobré připomenout 
si je i fotografiemi, pokud je někdo vlastní. 

Někteří neodsunutí Němci působili zřej-
mě též v depandancích mimo Lázeňský dům, 
s  nimi však pacienti LD nepřicházeli do  kon-
taktu.

Eva A. Schmidtová

Dohazovačkou proti své vůli 
Blondýny a rusovlásky, zde je vaše šance
Úvodní poznámka: V  minulém čísle Zpravo-
daje jsem si pochvalovala, že mi mé zaměstná-
ní přinášelo zajímavé zážitky. Bylo tomu oprav-
du tak, a to nejen na půdě indické, ale i domácí. 
Tenhle článek to může dokumentovat. Je sice 
pradávný, ale nijak neztratil na  aktuálnosti. 
Naopak: navazování různopleťových vztahů 
a uzavírání transkontinentálních svazků je čím 
dál častější. Jen k němu dochází spíš po inter-
netu než leteckou poštou. A  kulturně-rasový 
osudový guláš, který z  toho vzniká, je stále 
peprnější. O  tom ale tady nehodláme mluvit. 
Teď máme v  ruce nedělní Lidové noviny z  18. 
6. 1994 a  pročítáme jejich lákavou nabídku. 
Mrzí mě, že se nepodařilo kvalitně okopírovat 
i  žadatelovu fotografii a  bio-data, která byla 
v Lidovkách otištěna. Za  těch dvacet let novi-
nový papír zteřel (moje vzpomínky ne!) a  pů-
vodní dopis s Subhásovou fotkou nemůžu na-
jít. Na téma sňatků ale mohu posloužit dalšími 
zážitky. Zajímavými i poučnými. Snad  příště.

Začalo to návštěvou prezidenta Havla 
v Indii. Vlastně trochu dřív. Středoevropská 
dopisovatelka kalkatského denníku Tele-
graph si řekla, že bude dobré s předstihem 
pustit do  tisku nějaké zajímavosti o  vlasti 
přijíždějící hlavy státu, tak, jak se to dělá-
vá. Zajela si do Prahy, navštívila Indologic-
ký ústav filozofické fakulty UK, nedávno 
se vydělivší z širšího orientalistického pra-
coviště, nechala se jeho pracovníky poučit 
o  tradicích, současnosti a  perspektivách 
české indologie a  poslala do  Kalkaty roz-
sáhlý článek na  téma „Odborníci ve  vzdá-
leném koutu světa šíří kulturu naší země“. 
Takový článek je vždycky vděčný a  ohlasy 
na něj bývají – přes vysoké poštovné mezi 
Indií a Evropou – poměrně hojné. Vlastenci 
děkují, studenti žádají o adresy českých ko-
legů, kteří se učí jejich mateřštinu, po  pří-
padě o  stipendium do  Prahy (marně, jsou 

na špatné adrese), začínající spisovatelé ob-
čas pošlou své dílo s návrhem na přeložení.

Tentokrát mi však jako první dorazil dopis, 
který si nemohu nechat pro sebe. Nejen pro-
to, že mě o to pisatel žádá, ale i proto, že sama 
toužím po sdělení zážitku naprosto unikátního.

Už obálka je trochu výjimečná. Kromě ad-
resy příjemce a  odesílatele je tu i  poznámka 
červeně podtržená: Pouze do  rukou Dr.  Hany 
Preinhaelterové.   

Dopis samotný je psán rukou, anglicky, 
s červeně podtrženými nejdůležitějšími partie-
mi, a já se ho pokusím přeložit doslova i s drob-
nými jazykovými kuriozitami, vyplývajícími 
z  pisatelova ne zcela dostatečného zvládnutí 
anglického jazyka. Nic nevypouštím a doufám, 
že ani redakce nenavrhne krácení. Opakující 
se části dopisu totiž dodávají pisatelově apelu 
na  intenzitě, připomínajíce litanie za vyplnění 
zbožného přání.

Tedy:
Dr.  Hana Preinhaelterová, bengálské odd., 

katedra bengálštiny, Indologický ústav, Karlova 
Univerzita, Praha, Česká republika, Evropa.

(Náš ústav má i se sekretářkou na poloviční 
úvazek pět a  půl stálých zaměstnanců, takže 
se nedělí na oddělení, natož na katedry, ale to 
sem vlastně nepatří a už nebudu vyrušovat.)

Nabídka: Za  účelem sňatku hledám krásnou 
neprovdanou mladou dlouhovlasou (blond/čer-
vené vlasy) kvalifikovanou vaření znalou bengál-
sky/anglicky mluvící českou dívku turistku velmi 
brzy, která přijede do Kalkaty velmi brzy, aby při-
jala naše bengálské zvyklosti a  vdala se za  mne 
velmi brzy a  bydlela se mnou nastálo v  našem 
vlastním domě v Indii. Pošlete, prosím, fotografii 
pro úvahu o sňatku velmi brzy.

Vážená madam,
Dovolte mi, abych se představil se. Jsem Ind, hin-
duista, bengálský mladý hoch a  mé datum na-
rození je 23-1-54 (vyhlížející jako mladý hoch 28 
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o českou kulturu a přeji si oženit se s krásnou mla-
dou neprovdanou blond/červenodlouhovlasou, 
znalou vaření kvalifikovanou bengálsky/anglicky 
mluvící českou dívkou turistkou velmi brzy, aby si 
mne vzala velmi brzy a bydlela se mnou v našem 
vlastním domě v Indii nastálo. Slyšel jsem, že čes-
ké dívky jsou velmi krásné. Přiloženě přikládám 
svá BIO-DATA/fotografie pro úvahu o sňatku. Pro-
sím buďte laskavá.

Prosím buďte laskavá o předejte několik kopií 
mých BIO-DAT/fotografie atd. nějakým mladým 
krásným kvalifikovaným vařením znalým bengál-
sky/anglicky mluvícím českým dívkám turistkám 
atd., které přijmou můj návrh velmi brzy a  pro-
sím požádati poslati mi fotografie a já Vám budu 

vděčný. Posílám srdečné pozdravy obzvláště 
Vám a všem Vašim studentům a zaměstnancům 
a všem českým lidem.

Doufám, že brzy dostanu nějaké fotografie mla-
dých neprovdaných krásných blond/červenodlou-
hovlasých vaření znalých kvalifikovaných bengál-
sky/anglicky mluvících českých dívek turistek, které 
přijmou můj výše řečený návrh velmi brzy, aby si mě 
vzaly a  bydlely se mnou v  našem vlastním domě 
v Indii natrvalo. Jednu z nich si vezmu.

Ukázka ze Subhasova dopisu
Prosím pošlete mi fotografii velmi brzy. V očeká-
vání brzké příznivé odpovědí, zůstávám s díky 
Upřímně Váš
Mr. Subhas Mitra
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Jméno – Mr. Subhas Mitra
Datum narození – 23/1/54
Stav – Svobodný
Domácí adresa – 22/D, Aswini Dutta Road, Cal-
cutta 700029, INDIA
Kvalifikace – B.A. z Kalkatské univerzity (1979), obor 
bengálština, angličtina, historie a politologie
Drůbežářství – kurs absolvován 1986
Muzejnictví – kurs absolvován 1987
Promítač filmů – kurs absolvován 1987
Vaření – málo znalost indicko-bengálského vaření
Koníčky – čtení časopisů a  poslouchání hudby atd.
Hry – stolní tenis a kulečník
Národnost – indická, hinduistická, bengálská
Barva pleti – tmavá
Postava – štíhlá
Výška – 5 stop 3 palce
Barva očí – černá
Barva vlasů – černá (vlnitá)

Tak. Zde to je, spanilomyslné čtenářky, ob-
zvláště vy zlato- a rusovlasé. Než se začnete roz-
hodovat, dovolte mi pár poznámek.

Zdá-li se vám víra bengálského hocha 
v  úspěch jeho dopisu naivní až prostoduchá, 
vězte, že příliš nevybočuje z průměru běžných 
představ dospívajících Indů (a nejen jich) o mož-
nostech, které se jim na  Západě nabízejí. Vy-
bočuje snad jen seriózním cílem. Pozoruhodně 
velké množství mužů odtamtud (teď nevím, 
mám-li napsat „z  Bengálska“, „z  Indie“, „z  jižní 
Asie“ či „z Orientu“, abych neurazila a abych zase 
svá pozorování nespravedlivě nezúžila) si myslí, 
že na Západě je dívka k sehnáni podobně snad-
no a  lacino jako u  nich banán. Posuďte samy, 
spanilomyslné čtenářky, jak dalece se mýlí.

Jinak ovšem jejich představy jsou značně 
neurčité. Neví, co je norma, co je dovoleno 
a  jen v některých případech možno. (Ostatně, 
co naše představy o  nich?) Proto patrně ka-
deřavý Subhas – jehož jméno mimochodem 
znamená „Pěkně hovořící“ a  měli bychom je 
psát takto - uvádí ve svých parametrech i v po-
žadavcích na nevěstu „unmarried“, tedy „neže-
natý“, „neprovdaná“. Přičtěte mu to, blondýny 
i  rusovlásky, k  dobru. I  vy jistě znáte případy, 
kdy se tyto informace neposkytují a pro jistotu 
ani nežádají. A nejen u mužů odtamtud.

Usmíváte-li se snad Subhasovu usilovnému 
opakování určitých údajů, představte si jeho na-

bídku ne na papíře, ale ústně. Představte si, že by 
tu třeba studoval nebo podnikal. Že by vás pro-
následoval dnem i nocí, že by trpělivě postával 
pod vašim oknem (to muži odtamtud – na roz-
díl od  zlenivělých Středoevropanů – ve  stadiu 
námluv dovedou), že by na vás upíral své černé 
oči, rval by si své černé vlnité vlasy a  vroucně 
by do  zešílení opakoval: „krásná – vzít si mě  
– do našeho vlastního domu – velmi brzy – vel-
mi brzy“. Nepůsobilo by pak na vás jeho horo-
vání spíš jako zaklínadlo? Nepřehlédly byste pak 
rády jeho stylistické a  gramatické poklesky, ba 
i mnohé poklesky jiné? Nu, nebyly byste první.

Já vás nepřemlouvám. Já jen hájím své-
ho klienta oproti ostatním, kteří mají výhodu 
fyzického působení. Kdyby to, co oni našim 
dívkám nabízejí, bylo sepsáno pěkně černé 
na  bílém a  ještě červeně podtrháno, dopadli 
by možná o moc hůř.

Zdůrazňuji, že jsem roli dohazovačky v živo-
tě nehrála, ačkoliv roli poradkyně už jsem pl-
nila mnohokrát. Mnohokrát jsem poskytovala 
konzultaci na  téma „role manželky v  tamější 
(indické, bengálské, hinduistické, muslimské) 
rodině“ a  „setkání rozdílných kultur ve  smíše-
ných manželstvích a jeho důsledky“. Byl v tom 
ovšem rozdíl. Předešlé adeptky asijsko-středo-
evropských manželství vždy svého vyvoleného 
osobně znaly odtud a  byly jím okouzleny. Šlo 
jenom o to, aby zhruba věděly, do jakého pro-
středí jdou. Musím doznat, že jsem jim ho nikdy 
nemalovala na růžovo, ba že jsem se vždy usi-
lovně snažila zradit je od jejich úmyslu. Proč, to 
poznáte, až se za Subhase provdáte.

Tentokrát to ovšem bude jiné. Slibuji, přijde-
te-li na poradu, že neřeknu slova negativního. 
Jsem tím povinna Subhasově důvěře, s  níž se 
na mne – vlastně na Indologický ústav – obrátil, 
redaktorce listu Telegraph, která by jistě byla 
nadšena nečekaným vyústěním svého článku, 
i prezidentskou návštěvou, jejíž plod – byť ne-
plánovaný a sebekurióznější – nehodlám mařit, 
a konečně Indologickému ústavu.

Málokterému teoretickému pracovišti se 
podaří hned po svém vzniku podat tak praktic-
ký důkaz své existence.

Nuže, blondýny a  rusovlásky, váš osud je 
ve  vašich rukou. Jako ostatně vždy, když se 
na vás zahledí muž odtamtud. A i odjinud.

Hana Preinhaelterová
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V rámci přeposílání hromadných e-mailů mi 
přišel i  tento. Poslala mi ho BB, že by filmová 
hvězda Brigit Bardotová? Ne, naše kamarád-
ka Boženka Barčíková. Na  internetu si najeďte 
na stránky: 
http://www.seniorum.cz/videoserial-cviceni/
barevne.html 

Najděte si na obrázku část těla, co vás bolí 
a po kliknutí vám poradí doktor a hlavně ukáže 
cviky, které máte cvičit. Je to bezvadné!

Unikátní mapa provede vozíčkáře Prahou
Vozíčkáři budou moci už brzy využívat spe-

ciální atlas Prahy. Ten je součástí projektu vy-
dávání map pro handicapované a má informo-
vat o přístupnosti památek, ale také o místech 
k parkování a linkách nízkopodlažních spojů. 

„Praha je krásná, ale pro vozíčkáře také 
komplikovaná, proto jsme chtěli na  tato mís-
ta poukázat,“ vysvětluje hlavní význam atlasu 
koordinátorka projektu Bezbariérová Praha Mi-
lada Burčíková. Podle radního Milana Richtera 
je tento atlas v rámci České republiky unikátní. 
Mapa totiž vychází v podrobném měřítku 1:400 
a její legenda je v osmi jazycích.

Všechna místa osobně prošli zaměstnanci 
Pražské organizace vozíčkářů a opatřili je jedi-

nečným systémem piktogramů. Ten informuje 
o  bezbariérových vstupech a  dělí trasy podle 
obtížnosti do tří stupňů. Publikaci využijí také 
zahraniční turisté. Podle radního Milana Pešá-
ka totiž „Praha stojí o turisty nejen z hlavního 
proudu, ale také o ty znevýhodněné.“

Atlas vychází v  nákladu dvou tisíc výtisků, 
které budou k  dostání ve  všech infocentrech 
města a  v  kanceláři Pražské organizace vozíč-
kářů v Benediktské ulici.

Zatím se neuvažuje o on-line verzi, ale po-
dle Burčíkové bude do konce roku k dispozici 
nový web, na  kterém lidé naleznou náhledy 
mapy a aktualizované informace.

Zdeněk Míka, iDnes.cz, 2013

Bezbariérový Hradec 
Na  webu města Hradec Králové se objevi-

la mapa města, která mapuje přístupnost tras 
a důležitých objektů z hlediska lidí zdravotně po-
stižených, vozíčkářů, nevidomých, ale i  seniorů. 
Projekt vznikl za finanční podpory města a Minis-
terstva práce a sociálních věcí ČR. Mapa se vytvá-
řela za pomoci vozíčkáře a nevidomého.  

Kompletní informace získáte na  adrese: 
www.hradeckralove.org/hradec-kralove/mapy 
a dále klikněte na  Bezbariérový Hradec.  

Z úvodu těchto stránek vybíráme:
Ke  každé vyspělé společnosti by mělo patřit 

tak zvané bezbariérové prostředí. Toto prostředí 
umožňuje osobám s různými handicapy bezpro-
blémový pohyb a tím se zvyšuje kvalita jejich ži-
vota. Bezbariérové prostředí však neslouží pouze 
úzké skupině lidí, jako jsou osoby se zdravotním 
postižením, ale je výhodné také pro seniory, lidi 
s dočasným handicapem nebo pro matky s ko-
čárky. Projekt, jež byl realizován v Hradci Králové, 

byl zaměřen na  zmapování tras, na  kterých leží 
důležité objekty nebo vedou na  důležitá místa. 
Mapování bylo prováděno z  hlediska dvou nej-
důležitějších zdravotních postižení. Naše společ-
nost je zvyklá, že bariéry mají pouze vozíčkáři, 
ale v poslední době, a také oprávněně, je bariéry 
nutno posuzovat i  z  hlediska občanů nevido-
mých. Díky mapování vozíčkáře a  nevidomého 
dostávají se vám do rukou první trasy, které jsou 
zmapované z hlediska přístupnosti jak z pohledu 
vozíčkářů, tak i z pohledu nevidomých. K hodno-
cení jednotlivých tras a na nich přilehlých objek-
tů byla použita tzv. „kategorizace přístupnosti“, 
která by do budoucna měla být používána v celé 
České republice a  je velice dobře využitelná při 
zpracování informací o míře bezbariérovosti ob-
jektů i tras. Používají se přitom symboly v sema-
forové barevnosti. Tyto piktogramy jsme použili 
pro bariéry u vozíčkářů, tak i nevidomých.

Hana Opravilová

Cvičení  
zaměřené 
na odstranění 
svalových 
dysbalancí  
v oblasti  
bederní páteře,  
aby bedra  
nebolela
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Zdravotně postižení lidé v Plzni budou moci 
od  prvního dubna využít mimořádnou pře-
pravu: dva speciální autobusy a  jedno osobní 
auto. Nový systém přitom nabízí nepřetržité 
dispečerské služby a možnost objednat si při-
stavení vozu na potřebný čas. Jak dopravu, tak 
i provoz call centra a dispečinku zajistí Plzeňské 
městské dopravní podniky na základě smlouvy 
uzavřené s městem.

„Nové vozy budou ráno dopravovat han-
dicapované děti do škol, odpoledne je budou 
svážet a v mezidobí budou přepravovat těles-
ně postižené spoluobčany,“ vysvětluje pro-
gram minibusů generální ředitel plzeňských 
městských dopravních podniků Michal Kraus. 
„O víkendech pak budou minibusy k dispozici 
na objednání pro přepravu všem, kteří budou 
mít zájem,“ dodává. Speciální linka Z  72, kte-
rá byla zřízena za  účelem přepravy zdravotně 
postižených občanů a seniorů v době nedosta-
tečné obslužnosti města bezbariérovými spoji, 
byla zrušena kvůli nedostatečné vytíženosti.

Nový systém vychází z  opakovaných prů-
zkumů a reflektuje potřeby cílových skupin, jak 
v případě call centra, tak i non stop dispečinku 
a přepravy. Doprava na zavolání je ovšem zpo-
platněna. Nástupní taxa pro každou přepravo-
vanou osobu a její doprovod je pro dospělého 
a dítě ve věku od šesti do patnácti let deset ko-
run. Za každou jednotlivou jízdu po městě za-
platí dospělý dvacet a dítě deset korun, mimo 
Plzeň pak jedenáct korun za kilometr. Dva nové 
vozy mají přepravní kapacitu šestnáct plus je-
den s  možností úpravy počtu sedaček a  ve-
jde se do nich až šest vozíků. Třetím vozem je 
osobní automobil se speciální úpravou.

Tato přeprava je k dispozici seniorům nad 70 
let a lidem, kteří vlastní průkazy ZTP nebo ZTP/P. 
Za  rok poskytovaných služeb (od  dubna 2014 
do března 2015) zaplatí město dopravním pod-
nikům 4,7 milionu korun. Na konci roku bude vy-
hodnocena efektivita všech nových služeb a roz-
hodne se o případném prodloužení smlouvy.

di

INSPO 2014 
Mobilní aplikace v hlavní roli konference

V  sobotu 15. března 2014 pražské Kongre-
sové centrum hostilo již 14. ročník konferen-
ce Internet a  informační systémy pro osoby 
se specifickými potřebami. Akce, známá pod 
zkratkou INSPO, svou specializací na využití in-
ternetu a  informačních technologií znovu do-
kázala, co tyto platformy dnes znamenají pro 
lidi se zdravotním postižením.

Specifický je i  termín konání. První ročník 
pořadatel, BMI sdružení v čele s Jaroslavem Win-
terem, sice uspořádal v září 2001, od roku 2002 
se ale zaměřil výhradně na  březen jako jednu 
z hlavních akcí Března – měsíce Internetu. U tra-
dice, kterou letos jako generální partner podpo-
řila Nadace Vodafone, zůstalo dodnes.

Historii naopak nelze přenést do  náplně 
konference. Šablona už je sice zajetá: jedná-
ní probíhá dopoledne v  plénu, odpoledne se 
v posledních letech dělí do tří sekcí, obsah ale 
bývá každoročně unikátní. Letos technologic-
kým novinkám pro lidi s  tělesným, zrakovým, 
sluchovým či kombinovaným postižením, pro 
dyslektiky i  osoby po  mozkové mrtvici vládly 
mobilní aplikace.

Konferenci letos navštívilo rekordních 367 
účastníků a účinkujících, zaznělo na ní 30 před-
nášek a  v  doprovodné výstavní části předsta-
vilo svoje produkty a služby 23 vystavovatelů. 

Na  vytvořených stránkách www.inspo.cz. 
naleznete ze všech přednášek pořízené video-
záznamy.

Foto a text: Alex. M. Videmannová (krácené)

Na fotodokumentaci z konference jsme 
objevili i našeho člena Romana Herinka, který 
se snaží využívat moderní technologie   
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INSPO 2014 očima účastnice
Musím říct, že poprvé jsem měla pocit, že in-

formační technologie skutečně mohou pomá-
hat osobám se zdravotním postižením. A také 
vám prozradím důvod.

Konečně jsou osoby se zdravotním postiže-
ním považovány za  lidi, konečně někoho zají-
má, jak žijeme a že chceme od života víc. Sama 
mám kombinované postižení a každé z nich je 
samo o  sobě mazec. Dozvěděla jsem se a  to 
fakt poprvé, že je to se mnou vážně síla, ale 
že rozhodně nikdo neláme hůl, zkusí něco vy-
myslet, zkusí spolupracovat a  pokud je každý 
dobrý v jedné věci, jsou ochotni vytvořit něco 
společně, umožnit mi cítit se jako člověk.

Od  různých vystavovatelů a  účinkujících 
jsem se například dozvěděla o  inteligentních 
kompenzačních pomůckách (P.  Uličný, P.  Pe-
routka). Řekli nám, že počítač nebo televizi 
mohu ovládat pomocí Mouthmouse, nepo-
třebuji ruce, v  ústech mám tyčinku, která je 
schopná pracovat jako myš, zkrátka click nebo 
double click.

Od pana T. Zdechovského z organizace Co-
mmservis.com jsem se dozvěděla, že IT odbor-
níky už zajímá naše nervová soustava, že umí 
poznat, zda se soustředíme, umí trénovat naši 
paměť a  jak věřím, také budou umět vyřešit 
můj problém s totálně nehybným tělem.

Pan R. Šimko představil tzv. Google Glass. 
Pomocí očí mohu komunikovat s  počítačem, 
mohu dělat fotky a hlavně kromě pohybu očí 
kombinuji také pohyb hlavy a  hlas. Samozřej-
mě na  konferenci proběhla spousta zajíma-
vých informací a workshopů, ale já si dovolila 
seznámit vás právě s tím, co nejvíce zaujalo mě.

Konečně jsou lidé se zdravotním postižením 
chápání jako lidé, mnohdy velmi inteligentní 
lidé a hlavně lidé, kteří sice potřebují v mnoha 
ohledech pomoc, ale sami jsou schopni pomá-
hat svou inteligencí jiným.

To byla jedna z  nejlepších konferencí. Ne-
byly to jen prázdné plky, ale skutečně věci po-
třebné pro skutečné lidi. Paráda. Gratuluji 

Monika Henčlová, www.helpnet.cz

Jadran bez bariér
Dovolená u moře není výsadou pouze zdra-

vých lidí, přímořský pobyt si dopřává také čím 
dál více zdravotně hendikepovaných spoluob-
čanů, kteří touží prožít klidný pobyt v příjem-
ném letovisku u  moře, kde se nemusí obávat 
nečekaných bariér, ale mohou si naopak v klidu 
užívat bezstarostné dny plné slunce a pohodo-
vé relaxace.

Česká jednička na Jadranu, cestovní kance-
lář VÍTKOVICE TOURS, vytvořila katalog hotelů 
na chorvatském a černohorském Jadranu, kte-
ré jsou plně přizpůsobeny pobytům vozíčkářů.

Díky investicím mnoha hotelových orga-

nizací do  úpravy interiérů a  exteriérů svých 
hotelů, dovolenou u chorvatského a černohor-
ského Jadranu si dopřává čím dál více hendike-
povaných spoluobčanů, kteří jsou upoutáni 
na vozíček a jejich pohyb je v mnoha směrech 
limitován. 

Díky CK VÍTKOVICE TOURS si nyní mohou vy-
bírat ze speciálního katalogu Jadran bez bari-
ér. kde je výběr hotelů na pobřeží chorvatského 
a černohorského Jadranu, které nabízí plně bez-
bariérový přístup. Katalog Jadran bez bariér je 
k dispozici ve formátu PDF na webových strán-
kách http://www.ckvt.cz/ v sekci Naše nabídky.

Ach, ta evropská karta
Všichni na  silnicích by asi souhlasili, aby 

možnost používat označení auta handicapova-
nou osobou využívali jen ti oprávnění. Tuhle to 
říkali v televizi. Chtějí to jak ti postižení, kterým 
to má poskytnout nějakou výhodu, tak ti „zdra-
ví“, kteří by si to tam přece jen tak nedali. „To 
bychom se museli stydět,“ říkali. 

Dříve měl kartu kdekdo, lidé podváděli 
ve velkém. Takže se s výměnou karet za nové, 
evropské asi mělo dospět k radikálnímu snížení 

počtu označení aut neoprávněnými osobami. 
Ale je tu zase jiný problém. Blbé je, že to dneska 
ani na autě oprávněné osoby nikdo moc nepo-
zná. Karta je nevýrazná, evropské hvězdy tro-
chu pohaslé a nikoho ani tedy moc neohromí. 

Paní, která mi dříve normálně tankovala 
u Florence, najednou nic! Myslel jsem, že na mě 
zanevřela, ale ona jenom – pak se mi omlouvala 
– vůbec netušila, že chce tankovat někdo handi-
capovaný. Nic zvláštního na autě neviděla. 
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Takže mnohdy se stane, že u  pumpy trou-
bím, blikám a mávám evropským standardem, 
ale pak se musím stejně pěkně česky a nestan-
dardně domluvit se sousedem, který tankuje 
vedle, jestli by mi taky třeba nenatočil.

Při průjezdu Václavákem mě nedávno zasta-
vili a chtěli „ochránit“ měšťáci. Avšak najednou 
strážmistryně, bystrá to žena, povídá: „Vždyť 
on tam má tu novou značku, já to neviděla.“ 
A jeli jsme dál.

Něco vám ale povím. Trochu vás teď s dovo-
lením ochytřím. Napadá mne a začínám v tom 
totiž hledat něco hlubšího: Možná to tak chtěli 
v tom Bruselu. Ta známka je vlastně taková inte-
grační, dává nám pěkně pocit, že jsme součástí 
majoritní společnosti. Žádný cejch. Nevyčnívá-
me a máme své soukromí. Jsme neviditelní… 

Martin Kovář,  
bývalý automobilový závodník, 

člen rady Konta Bariéry

Elbee míří k lidem
Druhý start speciálu pro vozíčkáře

Už dva roky měla z hanáckých Loštic vyjíž-
dět speciální vozidla určená vozíčkářům. Malé 
vozítko Elbee se podle šéfa projektu přece jen 
dočká sériové výroby.

Bude stát 400 tisíc korun, vozíčkář do něj na-
couvá a s sebou může vzít jednoho spolucestu-
jícího. Vozidlo se bude podle původních plánů 
vyrábět v bývalé tvarůžkárně.

„Krátce před zahájením prodeje jsme se 
v roce 2012 rozhodli pokračovat na zkvalitnění 
jízdních a užitných vlastností, zvýšení bezpeč-
nosti a  snížení ceny,“ vysvětluje vzniklé zpož-
dění Ladislav Brázdil, šéf projektu Elbee, za kte-
rým stojí strojírenská firma Závody lehkých 
konstrukcí Loštice. „Během jara vyrobíme ma-
lou zkušební sérii tří až pěti vozidel. Do konce 

roku přidáme dalších pětadvacet kusů,“ slibuje.
První malá skupinka maximálně pěti zákaz-

níků bude s  výrobcem ladit některé detaily. 
Jako například držáky a síťky v interiéru.

„Příprava Elbee se nám protáhla, déle než 
jsme čekali. Vozidlo se během té doby také čás-
tečně změnilo. Trochu jiný je design karoserie, 
motor se otočil o 90 stupňů a je nyní uložený na-
příč nad zadní nápravou,“ uvádí Ladislav Brázdil.

Nové jsou také brzdy, převodovka nebo 
ovládání předních dveří, přes které řidič na vo-
zíku nacouvá za řídítka nebo k volantu. 

Právě netradiční řešení nastupování přes 
přední výklopnou stěnu zůstalo. Konkurenč-
ní vozítka nechávají vozíčkáře najet do  svých 
útrob zezadu.

Petr Buček, www.autembezpecne.cz

Elbee má unikátní přední výklopnou stěnu 
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Zajímavou technologickou inovací je pro 
lidi s  omezenou mobilitou skútr Luggie Sco-
oter, který se začal před několika týdny pro-
dávat v  severní Americe. Řeší totiž velký ne-
dostatek těchto vozítek – neskladnost. Díky 
modelu Luggie je možné skútr převážet v kufru 
běžného osobního auta nebo i  v  zavazadlo-
vém prostoru letadla. Nosnost tohoto modelu 
je 250 kg, ujede na  jedno nabití až 18 km. Tuto 
kompenzační pomůcku ocení jistě ti, kteří  
nechtějí být svázáni bariérami a chtějí cestovat 
i při zdravotních problémech. Ve Spojených stá-
tech se tento skútr prodává za 2 tisíce dolarů.

Zdroj: http://www.luggiescooters.com/
Vozíčkář.cz

Úpravci aut mají novinky 
Firmy upravující auta lidem s  postižením 

nabízejí letos nejednu novinku. Handicapovaní 
mohou vybírat z  více aut vybavených rampa-
mi, k dispozici jsou nové elektronické ovladače. 
Kdo potřebuje přestavět ovládání plynu, stěra-
čů, světel či dalších funkcí, toho může zaujmout 
novinka společnosti JP Servis, která sídlí v obci 
Štěkeň mezi Strakonicemi a Pískem.

„Na český trh nově přivádíme jako výhradní 
zástupci výrobky francouzské firmy Sojadis,“ 
říká šéf firmy Jan Píbal. Jedná se o elektronické 
systémy, které nahrazují mechanické ovladače. 
Například nové ruční ovládání plynu funguje 
s pomocí kroužku nad volantem nebo pod ním. 
Další možností je ovládání akcelerátoru páčkami 
umístěnými po  obou stranách volantu. Po  za-
pnutí elektronického ručního ovládání plynu 
dojde k odpojení plynového pedálu a  jeho ak-
tivace je možná až po následném vypnutí zapa-
lování. Není tedy možné nechtěně tento systém 
během jízdy vypnout nebo přepnout bez zasta-
vení a vypnutí klíčku zapalování.

„Dalším zařízením od  Sojadisu, které nově 
nabízíme, je ovládání plynového pedálu levou 

nohou pro osoby s  omezenou pohyblivostí 
pravé nohy. Jde o systém elektronického ovlá-
dání, dosud jsme nabízeli jen mechanické pře-
pákování na levou stranu,“ vysvětluje Jan Píbal. 
Novinka umožňuje položit postiženou pravou 
nohu nebo protézu přímo na  původní plyno-
vý pedál bez rizika nechtěného přidání plynu. 
Od  Sojadisu pochází také malý ovladač, který 
se připevní k volantu. Postižený na něm může 
zapínat či vypínat až 12 funkcí – například svět-
la, blikače, klakson nebo stěrače. Vše je pohro-
madě na jednom místě a rychle po ruce.

API rozšíří nabídku aut s plošinou
Společnost API ze Slapů u Tábora se už tra-

dičně zaměřuje na bezbariérová vozidla. Na záď  
Citroënů Berlingo, Peugeotů Partner nebo 
Volkswagenů Caddy namontuje rampu a celou 
podlahu auta sníží tak, aby vozíčkář najel do-
vnitř bez problémů. Letos na  jaře rozšíří svou 
nabídku bezbariérových aut o  Ford Tourneo 
Connect. „Toto auto splňuje potřebné rozměro-
vé požadavky a celkově jde o velice povedený 
vůz. Proto jsme se rozhodli investovat do vývo-
je jeho bezbariérové přestavby,“ uvádí Miroslav 
Bartoš, šéf firmy API CZ. Jeho firma přitom svou 
novinku nenabídne jen tuzemským zákazní-
kům. „Předpokládám prodej tohoto fordu v ze-
mích Evropské unie, ve Spojených státech, ale 
také na Blízkém a Středním východě. V jednání 
máme také Nový Zéland a Austrálii,“ vyjmeno-
vává Miroslav Bartoš.

Ruční ovládání  
plynu

Ovládání plynového pedálu  
levou nohou
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Ani pražská firma Iroa-Hdc nevstupuje 
do roku 2014 bez novinek. „Vylepšených a zdo-
konalených výrobků budeme mít v novém roce 
více, například nový typ otočné desky pod se-
dadla, vylepšené elektricky ovládané posuvné 
dveře, jeřábky a  naviják na  nakládání vozíku. 
Kromě lehké mechanické rampy na  nakládání 
už máme i  variantu s  elektrickým vyklápěním 
a s dálkovým ovládáním,“ vyjmenovává novin-
ky v nabídce majitel firmy Pavol Bahyl.

Na  lepší servis pro své zákazníky se letos 
zaměří firma Hurt z  Týnce nad Labem. „Nově 
dáváme zákazníkům vizitky s  číslem našeho 
nejzkušenějšího technika, které speciálně uvá-
díme také na  internetových stránkách. Když 
dojde k poruše nebo je třeba něco rychle seří-
dit, dovolají se zákazníci rovnou expertovi, kte-
rý jim vše vysvětlí a navrhne další postup,“ vy-
světluje František Malina ze společnosti Hurt.

Jak vybavit auto z výroby?
Nové modely aut zaplavují dříve nevídané 

asistenční systémy a  další doplňky. Které se 
podle úpravců aut skutečně hodí postiženým? 
„Mezi výbavu, která se po  koupení vozu už 
špatně nahrazuje dodatečně, patří například 
elektrické otevírání a  zavírání zavazadlového 
prostoru, tempomat, parkovací asistent nebo 
automatický brzdný systém, který výrazně po-

může v  bezpečném ovládání těm, kteří mají 
postižené i  ruce,“ radí Pavol Bahyl, který je už 
30 let na vozíku. Pro stejně postiženého řidiče 
je podle něj příjemným doplňkem například 
elektrické rozmrazování čelního skla a zrcátek 
nebo přídavné topení s  dálkovým ovládáním. 
„Samozřejmě všechny tyto věci patří obvyk-
le do  nadstandardní výbavy, která se doplácí 
a zákazník na ni často nemá. Proto se snažíme 
našim klientům některé věci nabídnout za ro-
zumnou cenu jako dodatečné řešení. Například 
zavírání kufru lze doplnit samonavíjecím bez-
pečnostním pásem. Couvací čidla a  kameru 
ve zpětném zrcátku je také možné namontovat 
dodatečně za nižší cenu než od výrobce,“ dopl-
ňuje Pavol Bahyl. 

Čeho si na současných autech všímá pohle-
dem úpravce aut Jan Píbal z  firmy PB Servis? 
„Současná konstrukce vozidel bohužel moc 
nepřeje jednoduchému přesedání z  vozíku 
na  sedadlo řidiče ani spolujezdce. Z  různých 
asistenčních systémů oceňuji například aktivní 
tempomaty, diodová dálková světla, bezkon-
taktní odemykání a  startování vozidla nebo 
parkovací systémy.“ 

Text: Petr Buček  
foto: archiv autora, Sojadis, Iroa-Hdc

www.autembezpecne.cz

Pokračování ze strany 2
Paralympiáda Soči 2014

A  propos – Pavel Teplý, obrnář s  postiže-
nou rukou. Již od mládí měl vztah ke sportu, vě-
noval se cyklistice a v sedmnácti letech se začal 
sám učit lyžovat. Počátkem 70. let se dozvěděl, 
že ve světě se začíná formovat organizace pro 
sport tělesně postižených. Společně s několika 
dalšími stál u zrodu podobné organizace u nás 
a začal se intenzívně zabývat sjezdovým lyžo-
váním. V  roli závodníka získal Pavel řadu me-
dailí z  mistrovství republiky. Zúčastnil se také 
dvou zimních paralympiád a mistrovství světa. 

Jako funkcionář přes dvacet let vedl spor-
tovně technickou komisi sjezdového lyžování 
tělesně postižených a  organizoval mistrovství 
republiky. Po ukončení své aktivní závodnické 
kariéry pokračoval v roli trenéra a zúčastnil se 
tak 4. zimní paralympiády v  rakouském Inns-
brucku v roce 1988. 

Pavel Teplý
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Mezitím dorostla jeho dcera Kateřina, která 
odmalička trpí vrozenou zrakovou vadou. Pavel 
ji bral všude s sebou a od tří let ji učil lyžovat. Při 
svých výjezdech do zahraničí zjistil, že i zrakově 
postižení mají své lyžařské závody. Rozhodl se 
to tedy zkusit i s Kateřinou. Začal ji s sebou brát 
na  závody a  jezdil s  ní jako její vodič. Když se 
ukázalo, že Kateřina má k lyžování předpoklady 
a mohla by dosáhnout úspěchů, Pavel přestal se 
svým aktivním závoděním a stal se pouze Kate-
řininým vodičem a trenérem. První větší úspěch 
se dostavil na  mistrovství Evropy v  roce 1991, 
kde společně získali tři zlaté medaile. Od té doby 
se pravidelně zúčastňovali všech důležitých zá-

vodů pořádaných pro zrakově postižené. Svou 
společnou kariéru zakončili čtyřmi zlatými me-
dailemi z mistrovství Evropy 1999 na Slovensku. 
Poté se Kateřina rozhodla pokračovat v  závo-
dění s  novou vodičkou Renatou Karamanovou 
a Pavel Teplý zůstal ve funkci trenéra.

V  souvislosti s  paralympiádou ještě musím 
vzpomenout naše bývalé sledge hokejisty 
Frantu Fuxe s  Romanem Herinkem, kteří byli 
u zrodu tohoto sportu u nás. Fotky z roku 1999 
– 2000 jsou vzpomínkou na toto období. Fran-
ta je komentoval slovy: „Už nejsem aktivní hráč. 
Už jsem jen Fanda.“

(mm)
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To, čím pro Pražany a Čechy byl Jedličkův ústav, pro Brňany, Moravany ale i Slováky byl Ústav Ko-
ciánka v Brně – Králově Poli. Mnozí obrnáři tam prožili své dětství od mateřské školy, přes základní 
školu až po  odborné učiliště a  střední školu. Milí obrnáři, posílejte a  šiřte dále všem známým, 
přátelům a kamarádům, kteří mohou přispět svými vzpomínkami na pobyt na Mešitě. Budeme 
vděční i za sebemenší příspěvek. Spojení uvedeno v přiložené výzvě.  



Poznáme se? 
Na závěr pár fotografií. Najde se tam někdo? A jestli ano, ozve se nám?
Musím smutně konstatovat, že na doposud zveřejněné staré fotografie nemáme žádný ohlas. Ni-
kdo se zatím nenašel. Nebo se mýlím, a jenom se neozval? První fotografie od Ladislava Budiny 
z Ostravy je z roku 1958 z Janských Lázní z velké terasy na Grandu.

Další fotografii poslal Slávek Břoza z  Kar-
viné s textem: Posílám tuto vzpomínkovou 
fotečku. Mohla by se na ní takříkajíc „chytit“ 
celá plejáda čtenářů a takto s tímto skvělým 
našim časopisem navázat kontakty. Nu, těž-
ko se hledají sponzoři, kteří by třeba nejstarší 
fotku či nejvíce zareagovavších lidiček z těch 
fotek nějak odměnili, ale určitě nejlepší „od-
měnou“ je, že se, po těch mnoha, mnoha lé-
tech, vidíme aspoň na těch fotkách. Mějte se 
všichni moc hezky! 

Poslední fotky jsou od Aleny Zrůnkové a je na nich i Emílie 
Staňková za svobodna Kravarčíková z Trenčína.
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Janské Lázně. Pamatujete? 
      Tady bylo kino…


